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WSZYSTKO, CO 
TRZEBA WIEDZIEĆ 
O PODZIELNIKACH 
    Koszty ogrzewania stanowią jedną z naj- 
wyższych składowych opłat za mieszkanie. 
Wystarczy dodać, że w 2016 roku całkowity 
koszt dostawy energii cieplnej do spółdzielni 
wyniósł… 31,75 mln zł. Na wysokość opłat      
z tego tytułu wpływa kilka czynników, a swo- 
ją rolę odgrywa pomiar zużycia. Dlatego nie- 
mal wszystkie osiedla postawiły na wymianę 
tradycyjnych podzielników ciepła (wyparko- 
wych) na elektroniczne z możliwością odczy- 
tu radiowego.
 Więcej na temat podzielników na stronie 9.
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WŁADYSŁAW 
NIKICIUK: OLIMPIJ-
CZYK ZE STEGIEN
    Władysław Nikiciuk dwa razy walczył o me- 
dale w rzucie oszczepem na igrzyskach 
olimpijskich. Pobił rekord świata juniorów, 
dwa razy zdobywał medale mistrzostw Euro- 
py. Od 1974 roku mieszka z żoną przy Capri. 
Jak wspomina, pianino do mieszkania poma- 
gał mu wnosić legendarny kulomiot Wła- 
dysław Komar, z którym wspólnie trenował. 
Wraz z żoną przyjaźnili się też ze związany- 
mi z tym rejonem Warszawy artystami Stani- 
sławem Dygatem i jego żoną Kaliną Jędrusik.   
Więcej: strona 12.

Reklama

INFORMATYZACJA 
W SPÓŁDZIELNI
   
    Spółdzielnia, jak niemal każde współcześ- 
nie działające przedsiębiorstwo, nie może 
obyć się bez komputerów, sieci IT oraz licz- 
nych systemów wspomagających zarządza- 
nie. W „Energetyce” funkcjonuje blisko 200 
stanowisk komputerowych, a czterech infor- 
matyków dba o sieć wewnętrzną, popraw- 
ność działania sieci oraz sprzętu. Łącznie na-  
kłady na informatyzację wyniosły pół miliona 
złotych w ciągu trzech ostatnich lat.Ale wciąż 
średni wiek komputera przekracza pięć lat,     
a są osiedla na których sprzętu nie wymie- 
niano od ponad ośmiu lat. Więcej strona  8.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Wydawca: Międzyzakładowa Spółdzielnia 
Mieszkaniowa  „Energetyka”.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni: 
www.msmenergetyka.pl.
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tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.      
Najbliższe dyżury redakcyjne:   8 stycznia oraz       
5 lutego godz. 19  w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6 ukaże się około 20 lutego 
2018 roku.

     SPÓŁDZIELNIA W SKRÓCIE
✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej 
W każdy pierwszy wtorek miesiąca dyżuruje 
członek Rady Nadzorczej. Dyżur odbywa się 
w siedzibie spółdzielni przy Zwierzynieckiej 
8A od 16.30 do 18.00. Najbliższe dyżury 
odbędą się  (wyjątkowo) 9 stycznia                           
- Marek Woźniak oraz 6 lutego - Krystyna 
Reszczyńska.

✦ Awanse w administracjach
Zastępcą kierownika ds. technicznych               
w administracji osiedla Stegny Południe 
został Jan Leszczyński, zaś zastępcą 
kierownika ds. ekonomiczno-finansowych          
i główną księgową w administracji osiedla 
Bernardyńska została Grażyna Zabłocka. 
Takie samo stanowisko na Stegnach Północ 
objęła  Jolanta Pietrusińska. Stanowiska na 
Stegnach Płd. i Bernardyńskiej obsadzono      
w drodze awansu zawodowego, zaś na 
Stegnach Północ w wyniku konkursu.

✦ TAKSA-AB zbada sprawozdanie 
finansowe spółdzielni

Wybór firmy audytorskiej zaakceptowała 
Rada Nadzorcza. TAKSA-AB będzie badać 
sprawozdania finansowe MSM „Energetyka” 
za lata 2017 i 2018. Do przeprowadzania 
audytu sprawozdań rocznych zobowiązują 
spółdzielnie przepisy prawa. Od tego roku 
obowiązuje też zapis, w myśl którego audy- 
tora sprawozdania należy wybierać na co 
najmniej dwa lata. 

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95.

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

opr. red.

    Przyjęcie informacji o sprawozda- 
niu z działalności MSM „Energetyka” 
po pierwszym półroczu i następnie 
po trzech kwartałach tego roku, za- 
poznanie się z analizą dotyczącą in- 
formatyzacji w spółdzielni, oraz za- 

twierdzenie wniosków o pożyczki z Centralnego Funduszu Remontowego (CFR) na kwotę 
blisko 3,5 mln zł - to kwestie, którymi zajmowała się Rada Nadzorcza na dwóch ostatnich 
posiedzeniach w październiku i listopadzie.
    Posiedzenie listopadowe rozpoczęła obszerna prezentacja na temat stanu informatyzacji 
w spółdzielni. Zarząd w tym zakresie wspierany był przez informatyków, którzy w blisko 
godzinnej dyskusji odpowiadali na pytania Rady Nadzorczej. Pytania ogniskowały się wo- 
kół modernizacji sprzętu IT, oraz wokół kwestii bezpieczeństwa przechowywanych przez 
„Energetykę” danych. Informacja została przyjęta. Szerzej na ten temat w materiale na stro- 
nie 8. 
    Rada zapoznała się także ze sprawozdaniami finansowymi: podczas październikowego 
plenum przyjęto sprawozdanie za pierwsze półrocze, natomiast na listopadowym posie- 
dzeniu sprawozdanie po trzech kwartałach (więcej o tym sprawozdaniu na stronie 5). 
  W rezultacie prowadzonego przez Komisję Organizacyjno-Samorządową przeglądu 
wewnętrznych regulacji pod kątem ich aktualności i zgodności z przepisami, dokonano  
zmian w regulaminach komisji: ds. Terenowo-Prawnych, Technicznej i Mieszkaniowej. 
Członkowie Rady zapoznali się także z relacją z VI Kongresu Związku Rewizyjnego Spół- 
dzielni Mieszkaniowych, w którym udział wziął prezes Zarządu Piotr Kłodziński.  
   W październiku podczas plenum RN Zarząd przedstawił informacje na temat bieżącej 
sytuacji w zakresie spraw inwestycyjnych i terenowo-prawnych. Członkom Rady przedsta- 
wiono ponadto cztery wnioski o pożyczki z CFR. Największy został złożony przez osiedle 
Sielce, które wnioskowało o 2,9 mln zł przejściowo na sfinansowanie kosztów budowy sied- 
miu lokali usługowych w powstającym przy ulicy Zwierzynieckiej budynku. Kolejne wnioski 
złożyli mieszkańcy nieruchomości z Sielc i Stegien Północ. Jeden z nich dotyczył wydłuże- 
nia okresu spłaty już zaciągniętej pożyczki z 3 do 5 lat. Wszystkie wnioski zostały zaakcep- 
towane, łącznie z CFR udzielono pożyczek na kwotę 3,42 mln zł. 
   Ostatnie w tym roku posiedzenie Rady odbyło się 19 grudnia, już po oddaniu gazety do 
druku. Wszystkie podjęte przez RN uchwały oraz protokoły z posiedzeń plenarnych dos- 
tępne są na stronie internetowej spółdzielni.

Z POSIEDZEŃ  RADY 
NADZORCZEJ...

M6.

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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BERNARDYŃSKA
    Rada Osiedla wyraziła zgodę na przeprowa- 
dzenie negocjacji z wykonawcą na remont 
chodników w 2018 r., a także na przedłuże- 
nie umowy na konserwację instalacji elek- 
trycznych. Rada i administracja uczestni–
czyły w organizacji zebrań sprawozdawczo-        
–wyborczych rad domów nieruchomości, czyli 
wyboru rady na kolejną czteroletnią kadencję.
    W 2018 r. planowana jest wymiana instalacji 
gazowej  w budynkach Bernardyńska 1A, 3 i 11. 
Dlatego w ostatnim czasie z udziałem RDN 
Bernardyńska 1A i 11 przeprowadzone zosta- 
ły negocjacje z wykonawcą. W najbliższym 
czasie w planie jest także takie spotkanie            
z mieszkańcami budynku Bernardyńska 3.
   Inne prace planowane na 2018 rok to re- 
mont piwnic z wymianą oświetlenia Bernar- 
dyńska 13, wymiana zestawu pompowego 
Bernardyńska 17, wymiana odpowietrzników 
c.o. w lokalach na ostatnich piętrach, remont 
opaski budynków Bernardyńska 2 i 13, czy 
też sporządzenie dokumentacji projektowej 
na remont balkonów w 2019 r.
   Prace remontowe wykonane lub w trakcie 
realizacji to, m.in. montaż siatki przeciw pta- 
kom na balkonach klatki schodowej Bernar- 
dyńska 21 oraz na tarasie Bernardyńska 5, 
drobne prace ogólnobudowlane m.in. wyko- 
nanie odwodnienia dojazdu do budynku przy 
ul. Bernardyńskiej 1A, montaż słupków dro- 
gowych oraz stojaków na rowery.
  W grudniu ekipa filmowa realizowała za 
opłatą zdjęcia w budynku Bernardyńska 5. 
    W najbliższym czasie mieszkańcy otrzyma- 
ją rozliczenie kosztów centralnego ogrzewa- 
nia za sezon grzewczy 2016/2017 oraz nowy 
wymiar opłat lokalowych w 2018 r.

IDZIKOWSKIEGO
    Po szczegółowych analizach 27 listopada 
Rada Osiedla Idzikowskiego zaakceptowała, 
przygotowany przez administrację plan na 
2018 rok. Zaplanowane roboty to m.in.: do- 
kończenie wymiany zaworów termostatycz- 
nych, w miejscach w których to konieczne 
remont daszków nad wejściami do klatek 
schodowych, czyszczenie elewacji, montaż 
drzwi do pomieszczeń piwnicznych, insta- 
lacja domofonów w drugich wejściach do 
klatek schodowych.  
   Przeprowadzono naprawę nawierzchni ulic 
poprawiając bezpieczeństwo mieszkańców, 
prowadzono również prace związane z usu- 
waniem barier architektonicznych.
   Dokonano pierwszego odczytu zużycia wo- 

dy oraz ogrzewania po montażu liczników ra- 
diowych. Odczyty zostały wykonane w jed- 
nym terminie, bez konieczności wchodzenia 
do lokali mieszkalnych. Umożliwi to dokład- 
ne określenie wielkości zużycia wody na cele 
techniczne. Będzie też możliwa  analiza funk- 
cjonowania systemu zarządczego.
  Administracja na bieżąco monitoruje fun- 
kcjonowanie zamontowanych ogniw fotowol- 
taicznych pod kątem porównania planowa- 
nych oszczędności z faktycznie uzyskanymi.
  Na osiedlu są poważne problemy z wywo- 
zem przez firmę LEKARO śmieci, głównie od- 
padów zielonych - mieszkańcy wsparli admini- 
strację w interwencji w tym zakresie.
   W związku z tzw. ustawą dekomunizacyj- 
ną nazwy zmieniły dwie ulice - szerzej na ten 
temat na stronie 8.
  Osiedle, już tradycyjnie, zaprasza miesz- 
kańców na wspólne powitanie Nowego Roku, 
które odbędzie się na osiedlowym placu 
zabaw.

SADYBA
    W ostatnim czasie zakończył się komplek-  
sowy remont balkonów z porte-fenetrami par- 
teru w budynku Bonifacego 75, remont klatek 
schodowych w budynku Urle 1, remont klatki 
schodowej i korytarzy bocznych – Korczyń- 
ska 8, a także ostatni etap kompleksowego 
remontu balkonów i tarasów - Jaszowiecka 8. 
Wymieniono instalację elektryczną części 
wspólnej budynku Bonifacego 77.
    Sfinalizowana została budowa przyłączy wo- 
dociągowych i wykonania hydroforni oraz in- 
stalacji wody na cele przeciwpożarowe w bu- 
dynkach Konstancińska 5B i 7B.
   Na ukończeniu jest kompleksowy remont 
klatki schodowej i korytarzy bocznych w bu- 
dynku Jaszowiecka 10. Niewykończone pozo- 
stały portale wind - nastąpi to po wyminie 
wind w drugiej połowie 2018 r.
  W grudniu prowadzone są remonty: klatek 
schodowych (Spalska 3), klatki schodowej i ko- 
rytarzy bocznych (Jaszowiecka 12), instalo- 
wane jest oddymianie klatek schodowych  (Bo- 
nifacego 77, Sobieskiego 72A). W trakcie wy– 
miany są instalacje elektryczne – WLZ w bu- 
dynkach Sobieskiego 72A i Powsińska 15.         
    W garażu Konstancińska 3B wymieniane są       
instalacja systemu sygnalizacji pożarowej z 
oddymianiem grawitacyjnym i system oświet- 
lenia awaryjnego. W tej samej nieruchomości 
trwa remont cokołów elewacji budynku oraz 
izolacji i odwodnienia płyty nad garażem.
   Dział zieleni, zgodnie z decyzją  Wydziału 
Ochrony Środowiska zasadził 58 drzew. 
   4 grudnia 2017 r. na plenarnym posiedze- 
niu RO przyjęła plan gospodarczy na 2018 r.

SIELCE
    Rada Osiedla 4 grudnia uchwaliła plan gos- 
podarczy na rok 2018, w tym plan remontów 
na kwotę 4,72 mln zł  obejmujący wydatki na 
remonty budynków w kwocie 3,32 mln zł 
oraz 1,4 mln zł na modernizację dróg osied- 

lowych, chodników i miejsc postojowych 
wraz z nowym oświetleniem na terenie po 
wschodniej stronie ulicy Czerniakowskiej. 
  Rada Osiedla zwróciła uwagę na zaplano- 
waną strukturę przychodów i kosztów osied- 
la, w szczególności korzystną zmianę struk- 
tury kosztów utrzymania i eksploatacji. 
Udział kosztów zależnych od spółdzielni ma- 
leje o ponad 3 proc. w porównaniu z przewi- 
dywanym wykonaniem w roku 2017. 
    Ponadto przyjęta została informacja admi- 
nistracji o wynikach i wykonaniu planu fi- 
nansowo-rzeczowego po trzech kwartałach 
2017 r. Wykonanie planu ocenione zostało 
pozytywnie, równocześnie Rada krytycznie 
odniosła się do postępowania niektórych 
RDN, które zrezygnowały w ciągu roku z wy- 
konania części robót remontowych w budyn- 
kach.
  W roku 2018 planowane są m.in. remonty 
klatek schodowych w trzech budynkach,  bal- 
konów i loggii  w pięciu budynkach,  remont 
kominów w budynku Czerniakowska 28A, 
budowa przyłączy wody i wymiana zestawów 
hydroforowych w budynkach Czerniakowska 
36Ai 38A, czy budowa miejsc postojowych           
i chodników na terenie nieruchomości Czer- 
niakowska 22 i 26.
   Administracja finalizuje coroczne przeglądy 
przewodów wentylacji i instalacji gazowych 
na osiedlu.

STEGNY POŁUDNIE
   Rada Osiedla przyjęła sprawozdanie z wyko- 
nania zadań gospodarczych po III kwartałach 
2017 roku. RO przyjęła także plan remontów 
dla budynków bez RDN oraz strukturę admini- 
stracji. Finalnie Rada Osiedla zatwierdziła 
plan gospodarczy osiedla na 2018 rok. 
   Administracja w 26 budynkach prowadzi 
wymianę wodomierzy na wodomierze z sys- 
temem do odczytu radiowego, wymieniany 
jest również stacjonarny system do zdalnego 
odczytu i monitoringu tych urządzeń. Zaku- 
piony został zestaw pompowy obsługujący 
instalację wodną i p.poż., który obsługuje 11 
budynków z ulic: Marsylska Maltańska, Kata- 
lońska. Dotychczasowe zestawy z tych nieru- 
chomości zostały przeniesione.
    Zakończono remont loggii i balkonów w 12 
budynkach. Trwa wymiana nawierzchni ulicy 
Marsylskiej oraz modernizacja miejsc par- 
kingowych. Zakończono natomiast wymianę 
nawierzchni ulicy Barcelońskiej wraz z moder- 
nizacją miejsc parkingowych. Przy tej samej 
ulicy wykonana została renowacja lamp 
oświetleniowych (lampy LED). Zakończył się 
również remont nawierzchni nasypu komuni- 
kacyjnego przy ul. Egejskiej 13, Iberyjskiej 7 
oraz remont płyty betonowej przy ul. Iberyj- 
skiej 6.
    Przed sezonem zimowym rozstawione zo- 
stały skrzynie z piaskiem. Usunięto karmniki 
dla gołębi. Przeprowadzone zostały cięcia 
pielęgnacyjne drzew i krzewów. W ostatnim 
czasie usunięto 13 drzew na podstawie de- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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cyzji Wydziału Ochrony Środowiska oraz usu- 
nięto obumarłe młode drzewa. Wykonano 
nasadzenia zastępcze - posadzono 41 drzew.

STEGNY PÓŁNOC
   27 listopada odbyło się Zebranie Osiedlowe 
Stegny Północ będące wynikiem złożonych 
rezygnacji części członków Rady Osiedla. 13 
listopada RO liczyła tylko 10 osób, co spowo- 
dowało, że utraciła statutową zdolność do 
pełnienia swoich funkcji. Na Zebraniu 
Osiedlowym podjęto uchwałę wyznaczającą 
liczbę członków rady na 15 osób i do tej licz- 
by jej skład został uzupełniony. Zebranie 
konstytuujące RO odbyło się 11 grudnia. 
Przewodniczącym RO wybrana została Ma- 
rzena Rogozińska, zastępcą Beata Maraszek, 
zaś sekretarzem Magdalena Tyszka-Ożogow- 
ska.
  Zgodnie z terminem zakończył się remont 
dachu i ocieplenia ścian zewnętrznych pawi- 
lonu handlowo-usługowego przy ul. Krym- 
skiej 6. Zakończono także roboty instalacyj- 
ne związane z wymianą rur kanalizacji desz- 
czowej wewnętrznej w budynkach: Jałtańska 
2, 5, Soczi 4, Kaukaska 9.
  Rozpoczął się remont budynku Sewasto- 
polska 3. Prace podzielone są na dwa etapy       
z uwagi na wpływ warunków pogodowych na 
jakość przewidzianych prac. Dotychczas wy- 
konawca wykonał założony zakres robót,          
tj. docieplenia szczytów budynku, wymianę 
okien piwnicznych oraz 2/3 elewacji fronto- 

wej. Zawieszono do wiosny rozpoczęte robo- 
ty remontowe na cokołach oraz opaskach bu- 
dynków Warneńska 2 i 3 oraz Kaukaska 8.          
W budynku Krymska 3 trwa montaż 26 nasad 
typu turbowent na kominach wentlacyjnych.
   Trwa remont polegający na wykonaniu me- 
todą alpinistyczną montażu tulei wentylacyj- 
nych i uzupełnienie ubytków izolacji termicz- 
nej ścian zewnętrznych budynków miesz- 
kalnych będących w zasobach osiedla.
  Wręczono nagrody laureatom konkursu 
„Rajski balkon” organizowanego przez Komi- 
sję Środowiska RO. Przyznano pięć równo- 
rzędnych nagród, które otrzymały: Joanna 
Sikorska, Iwona Olszewska, Magdalena Mar- 
czewska, Jadwiga Szóstak i Stanisław Soko- 
łowski. 
  4 grudnia 2017 
roku MSM „Energe- 
tyka”  otrzymała z 
sądu pozew złożo- 
ny w lipcu tego roku 
przez mieszkańca 
osiedla Sadyba o 
uchylenie uchwały 
Nr 1 WZCz z 10 
czerwca 2017 roku              
w sprawie nabycia 
gruntów zabudo- 
wanych budynkami 
na osiedlu Stegny 
Północ. 

STEGNY ROŻEK
   Komisja konkursowa wyłoniła kandydatów 
na kierownika administracji oraz zastępcę 
kierownika do spraw technicznych. Swoją 
opinię w kwestii zatrudnienia przedstawio- 
nych kandydatów Rada Osiedla wyraziła 14 
grudnia  na posiedzeniu plenarnym (już po 
oddaniu M6 do druku). Wcześniej Rada 
Osiedla zaakceptowała plan gospodarczo-       
-finansowy dla osiedla na rok 2018. 
   Pracownicy administracji samodzielnie 
dokonali uprzątnięcia terenu przy ulicy Czar- 
nomorskiej, który należy do miasta. Mimo 
wielu ponagleń ze strony spółdzielni, służby 
miejskie nie zajęły się sprawą. 

opr. red.

   Na koniec września wynik finansowy brutto spółdzielni wyniósł 
11,14 mln zł. Z tego 3,92 mln zł to wynik gospodarki zasobami 
mieszkaniowymi (przychody z tytułu opłat za lokale), a 7,22 mln zł 
pochodzi z pozostałej działalności gospodarczej - rok temu było to 
6,74 mln zł. Zadania na tej działalności realizowane są zgodnie z pla- 
nem, choć wynik po 9 miesiącach jest powyżej planu, który zakładał 
7 mln zł. Plan na cały rok, określa  wynik „Energetyki” na 6,98 mln zł.   
   Co ważne, po dziewięciu miesiącach tego roku, we wszystkich 
osiedlach wpłaty z tytułu opłat za lokale przewyższają koszty. Wy- 
mierne efekty przynosi także program naprawczy realizowany na 
Stegnach Południe.
  Mniej niż zakładano osiedla wydają na remonty - w analizowanym 
okresie było to 17,91 mln zł, podczas gdy założenia w planie mówiły 
o 20,45 mln zł. Najniższe wykonanie prac jest na Sadybie (64 proc. 
planu kwartalnego) i Stegnach Południe (71 proc. planu kwartalnego), 
podczas gdy Stegny Rożek i Stegny Północ wskutek przeprowadze- 
nia prac ponadplanowych wydały odpowiednio 194 i 122 proc. kwot 
przyjętych w planie na ten okres. Zgodnie z planem i w wysokości 
podobnej do lat poprzednich kształtują się wydatki na konserwację    
-  w skali całej spółdzielni jest to 4,87 mln zł.
  Obniżyło się zadłużenie w opłatach za lokale, które na koniec 
września wynosiło 4,9 proc. rocznych naliczeń opłat (6,78 mln zł). 
Na koniec 2016 roku wskaźnik ten wynosił 5,5 proc.  

SPRAWOZDANIE FINANSOWE: 
PO TRZECH KWARTAŁACH NA 
PLUSIE

Reklama

M6
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Dekomunizacja ulic     
na Idzikowskiego
     Wśród 47 warszawskich ulic, których 
nazwy zmienił wojewoda mazowiecki 
Zdzisław Sipiera,  dwie są na osiedlu 
Idzikowskiego: ulice F. Bartoszka                         
i H. Kozłowskiej zostały zmienione na 
odpowiednio Stanisława Pyjasa i Grażyny 
Gęsickiej. Wojewoda zmiany dokonał               
w oparciu o tzw. ustawę dekomunizacyjną. 
Ze zmianami nie zgadza się stołeczny 
ratusz, gdyż nazewnictwo ulic jest w gestii 
samorządu. Rada Miasta podjęła uchwały 
zobowiązujące Prezydent do wniesienia 
skargi do Wojewódzkiego Sądu Administra- 
cyjnego, nie wstrzymuje to jednak wejścia 
w życie zmian. W ostatnim czasie zmian 
dokonała też najpopularniejsza na świecie 
mapa internetowa Google Maps. 
    MSWiA zapewnia, że nie trzeba zmieniać 
dokumentów, dopóki nie stracą ważności.

WIKTORIA 
DLA „ENERGETYKI”
     WIKTORIA - Znak Jakości Przedsiębiorców to nagroda 
przyznawana przez Warszawską Izbę Przedsiębiorców. 
Spółdzielnia została laureatem w dwudziestej, jubile- 
uszowej edycji. Zwycięzcy zostali uroczyście uhonoro- 
wani podczas Wielkiej Gali. „Energetykę” reprezentował 
przewodniczący  Rady Nadzorczej  Janusz Gajda.
  Kapituła ogólnopolskiego konkursu wybrała najlep- 
szych spośród 500 nominowanych podmiotów gospo- 
darczych, które przyczyniają się do popularyzacji rzetel- 
nego prowadzenia działalności gospodarczej. Statuetki 
zostały przyznane w 10 kategoriach. Konkurs kierowany 
jest do firm posiadających siedzibę na terenie Polski,          
a jego celem jest wspieranie przedsiębiorczości oraz ini- 
cjatyw gospodarczych, a także upowszechnianie zasad 
etyki w biznesie. Otrzymanie nagrody stanowi potwier- 
dzenie wysokiej jakości oraz konkurencyjności oferowa- 
nych produktów i usług - informują organizatorzy.
   Wśród wyróżnionych w tym roku znalazły się jedynie 
trzy spółdzielnie mieszkaniowe.

    Osiedla i Rada Nadzorcza wybrały swoich przedstawicieli do Kolegium M6 - gremium 
wspierającego wydawanie dwumiesięcznika. Po raz pierwszy od dłuższego czasu Kole- 
gium może pracować w pełnym składzie, gdyż wszystkie rady osiedli delegowały swoich 
reprezentantów.
   Sadyba, Sielce oraz Rada Nadzorcza zmieniły swoich reprezentantów w Kolegium M6, 
swojego przedstawiciela po przerwie wybrało także osiedle Stegny Północ. I tak Sadybę 
reprezentować będzie Henryk Zagańczyk, zaś w przypadku Sielc wybrana została Jad- 
wiga Osiecka, która w latach 2012-2015 już działała w Kolegium. W miejsce Jana Chodo- 
rowskiego delegowanego przez Radę Nadzorczą, wybrano Krystynę Reszczyńską, która 
wcześniej także była już członkiem Kolegium. Cztery osiedla utrzymały swoich do- 
tychczasowych reprezentantów. Do grupy tej należą Tadeusz Mizerski -  Bernardyńska, 
Jakub Zieliński - Stegny Południe, Maria Czapiewska - Stegny Rożek, oraz delegowana 
przez Idzikowskiego Renata Kołodziej, będąca zarazem przewodniczącą Kolegium.
   Rada Nadzorcza zaakceptowała skład Kolegium podczas plenarnego posiedzenia w paź- 
dzierniku. Kandydat rekomendowany przez Radę Osiedla Stegny Północ nie zyskał wów- 
czas w głosowaniu akceptacji Rady Nadzorczej. Osiedle postanowiło wybrać Jana Chodo- 
rowskiego, którego wybór zatwierdzono na listopadowym plenum RN.
    Kolegium składa się obecnie z 10 osób, a w jego skład wchodzą reprezentanci osiedli, 
przedstawiciel Zarządu, który jest wydawcą, oraz redaktor naczelny M6.

Kolegium M6 w komplecie

    Zyskujące popularność w Warszawie wypożyczanie 
samochodów na minuty jest teraz łatwiej dostępne 
na Stegnach. Jedna z firm oferująca tzw. car sharing  
- 4Mobility, we współpracy ze spółdzielnią urucho- 
miła dwie swoje bazy: przy ulicy Czarnomorskiej 13 
oraz na parkingu na rogu Egejskiej i Śródziemno- 
morskiej. Firma oferuje możliwość wypożyczenia            
i zwrotu aut w swoich bazach. Wyjątkiem jest Śród- 
mieście, gdzie pojazd można zostawić w dowolnym 
miejscu. 
   Samochody można rezerwować i wypożyczać po- 
przez stronę www i aplikację na urządzenia mobilne. 
Opłaty za korzystanie z usługi zawsze są obliczane 
na podstawie dwóch składowych: czasu wynajmu           
i pokonanego dystansu. W najtańszej wersji jest to 
55 groszy za minutę plus 80 groszy za każdy kilo- 
metr. Przykładowo więc podróż ze Stegien do Śród- 
mieścia to koszt kilkunastu złotych. 

Samochody na minuty 
na Stegnach

MECZ NA ŚNIEGU ZDECYDOWAŁ O MISTRZOSTWIE
     Drużyna Kramp-Pest została mistrzem siódmej edycji międzyosiedlowych rozgrywek Energe- 
tycznej Ligi Mistrzów. Drugie miejsce zajęła Sadyba. O tytule zdecydował mecz ostatniej kolej- 
ki, który obie drużyny rozegrały między sobą na pokrytym śniegiem boisku przy ul. Maltańskiej. 
Lepszy okazał się Kramp-Pest wygrywając 3:2. Trzecie miejsce przypadło Sadybiance, mistrzo- 
wi z wiosny.  Już w czwartej kolejnej rundzie ligę wygrywa inna drużyna.
     W tej rundzie po raz pierwszy ELM grała systemem z podziałem na dwie grupy. Po sezonie za- 
sadniczym po trzy najlepsze zespoły utworzyły grupę mistrzowską, zaś pozostałe rywalizowały 
w grupie pocieszenia. Także wśród słabszych zespołów rywalizacja trwała do ostatniej kolejki. 
Ostatecznie najlepszy okazał się zespół UKS Mokotów, ale aż trzy drużyny zdobyły tyle samo 
punktów. W klasyfikacji strzelców po raz drugi z rzędu zwyciężył Kamil Mikas z Sadybianki, zdo- 
bywca 82 bramek. Zaś najlepszym zawodnikiem wybrano Dominika Piwowarczyka z Idzik 303. 
   Zakończenie sezonu już tradycyjnie odbyło się w OEK Sadyba, gdzie 12 grudnia najlepsi ode- 
brali nagrody z rąk sponsorów: Zarządu oraz osiedli Stegny Południe i Idzikowskiego. W ELM 
udział wzięło 12 drużyn i blisko 170 osób. 
    Chcesz dołączyć do rozgrywek na wiosnę? Napisz już teraz: energetycznaLM@wp.pl. 

Drużyna Mecze Punkty Bilans

Grupa MistrzowskaGrupa MistrzowskaGrupa MistrzowskaGrupa MistrzowskaGrupa Mistrzowska

1. Kramp-Pest 5 12 44-39

2. Sadyba 5 12 42-28

3. Sadybianka 5 9 58-33

4. Sadybiakos 5 9 51-36

5. Denar Club SP 5 3 50-55

6. Idzik 303 5 0 26-80

Grupa PocieszeniaGrupa PocieszeniaGrupa PocieszeniaGrupa PocieszeniaGrupa Pocieszenia

1. UKS Mokotów 5 12 37-13

2. Są Gorsi 5 12 31-15

3. Park Ekipa 5 12 29-24

4. Administracja-M6 5 6 21-28

5 Klub Bucha 5 3 18-31

6. Marnypopis 5 0 0-25

M6

red.

mailto:energetycznaLM@wp.pl
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mailto:energetycznaLM@wp.pl
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Przekształcenie wieczystego: 
przeszkód przybywa
    Z dużej chmury mały deszcz - tak niestety wypada podsumować 
możliwość przekształcenia użytkowania wieczystego we własność          
w oparciu o uchwałę Rady Miasta Warszawy przyznającą bonifikatę         
w wysokości 95 procent.
   Z działań prowadzonych przez spółdzielnię (występuje o przekształ- 
cenie w przypadku nieruchomości, w których co najmniej 50 proc. 
mieszkań jest niewyodrębnionych) wyłania się obraz bałaganu panu- 
jącego w urzędach w tym zakresie.  - Cała sytuacja wygląda jakby do 
uchwały Rady Miasta brakowało przepisów wykonawczych. Nie znam 
spółdzielni, której udałoby się przekształcić choćby jedną nierucho- 
mość - komentuje Leszek Kaczmarski, członek Zarządu MSM „Energe-  
tyka”. 
    Jak informuje rzecznik Urzędu Dzielnicy Mokotów Monika Chrobak-  
-Budzińska, do samego urzędu dzielnicy Mokotów w pierwszym pół- 
roczu 2017 r. wpłynęło niespełna 50 wniosków o przekształcenie. 
Natomiast do dnia 7 listopada wniosków było już około 3 tysiące.
    Skala pracy  dla urzędników to jednak nie jedyny problem. Z biegiem 
czasu okazało się, że przekształcenie jest obwarowane szeregiem wa- 
runków, sam urząd też mnoży bariery. Najpierw dzielnice przygoto- 
wały swoje formularze, potem zapadła decyzja o ich ujednoliceniu, 
czyli ratusz narzucił swój wniosek. Oprócz tego pojawiły się interpre- 
tacje przepisów, które praktycznie dyskwalifikują możliwość przeksz- 
tałcenia w przypadku budynków „Energetyki”: w żadnym z mieszkań 
danej nieruchomości nie może być zarejestrowana działalność gospo- 
darcza oraz przekształcana nieruchomość nie mogła w przeszłości 
uzyskać wsparcia ze środków publicznych.  - Przy takim podejściu na- 
sze budynki nie mogą być przekształcone.  Dostaliśmy dofinansowa- 
nie na usunięcie azbestu. Nie były to wielkie pieniądze, ale dziś nas to 
dyskwalifikuje z preferencyjnego przekształcenia, to absurd - mówi 

Piotr Kłodziński, prezes Zarządu spółdzielni. Analogicznie sprawa wy- 
gląda z prowadzeniem działalności gospodarczej.  - Sprawdziliśmy. Na 
Sadybie nie ma żadnego budynku, w którym nie byłoby zarejestrowa- 
nej działalności gospodarczej - dodaje Wojciech Jakubowski, prze- 
wodniczący Rady Osiedla Sadyba. Podobnie sytuacja wygląda na in- 
nych osiedlach. Ale to nie koniec -  jeśli osoba, która uzyskała bonifika- 
tę na przekształcenie sprzeda mieszkanie w ciągu 5 lat, traci prawo do 
zniżki.
    Pewne działania ze strony urzędu mają jednak miejsce. - MSM „Ener- 
getyka” wystąpiła z wnioskami o przekształcenie prawa użytkowania 
wieczystego do 18 nieruchomości. W większości spraw dokonano 
wstępnej weryfikacji pod kątem zapisów w księgach wieczystych oraz 
w rejestrze ewidencji gruntów i budynków, a także danych w Central- 
nym Repozytorium Bazy Danych Ewidencji Ludności. Do 9 nierucho- 
mości przygotowano zawiadomienia o wszczęciu postępowania oraz 
wystosowano pisma z prośbą o informacje w zakresie stwierdzenia na- 
bycia spadku. Obecnie trwa etap wysyłki korespondencji oraz weryfi- 
kacji pozostałych spraw - informuje Monika Chrobak-Budzińska.
   Problemem innej natury jest bowiem fakt, że z żądaniem przekształ- 
cenia muszą wystąpić wszyscy współużytkownicy wieczyści danej nie- 
ruchomości. Jeśli np. jedna z takich osób umrze, a kwestie spadkowe 
będą nierozwiązane, to automatycznie postępowanie jest zawieszone.
  Łatwiejsze przekształcenie obiecuje rząd. Projekt tzw. ustawy 
uwłaszczeniowej przygotowano jeszcze w 2016 roku. Pierwotny ter- 
min wejścia w życie nowych przepisów ustalono na 1 stycznia 2017 r. 
Potem kilkakrotnie był on przesuwany, ostatnio mówiło się o 1 stycznia 
2018 r., ale i ten należy uznać za nierealny. Celem ustawy jest prze- 
kształcenie prawa użytkowania wieczystego gruntów mieszkanio- 
wych w prawo własności tych gruntów z mocy prawa. Dotychczasowi 
współużytkownicy wieczyści gruntów staliby się współwłaścicielami 
tych gruntów bez konieczności składania wniosków. Konsekwencją 
zmiany byłoby zniesienie corocznych opłat z tytułu użytkowania wie- 
czystego. Na ich miejsce weszłyby jednak opłaty przekształceniowe.

Mariusz Ilnicki

    26 października - dokładnie w rocznicę wydania dekretu Bieruta, przedstawiciele spółdzielni   
i mieszkańców przekazali petycję do Premier Beaty Szydło w sprawie uregulowania stanu praw- 
nego gruntów stołecznych osiedli. 
   Petycję od przedstawicieli mieszkańców odebrał zastępca szefa Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów Paweł Szrot. Spółdzielnię reprezentował Zarząd oraz mieszkańcy, w tym Krystyna 
Śmigielska z osiedla Idzikowskiego, która formalnie podpisała się pod petycją  jako inicjatorka. 
Z informacji z Kancelarii Prezesa Rady Ministrów wynika, że petycję przekazano do ministrów 
sprawiedliwości oraz infrastruktury i budownictwa. Na bieg sprawy nie ma więc wpływu zmiana 
na stanowisku premiera rządu
   W petycji mieszkańcy zaapelowali o rozwiązanie problemu, który dotyczy nie tylko osiedli 
„Energetyki”, ale łącznie nawet 100 tys. mieszkańców Warszawy. Wskutek nierozwiązanej spra- 
wy z dekretem Bieruta nie ze swojej winy spora grupa mieszkańców stolicy nie posiada prawa 
do gruntów, na których stoją ich mieszkania. W „Energetyce” problem dotyczy całych osiedli 
Stegny Północ i Idzikowskiego, oraz działek na Sadybie, Stegnach Południe, Bernardyńskiej               
i Sielcach - łącznie nieuregulowany stan prawny posiada 45 ha spośród 147 ha, które liczy cały 
teren MSM  „Energetyka”. 
    Akcja spotkała się z zainteresowaniem mediów, które przybyły na pikietę i wręczenie petycji 
przed Kancelarię Prezesa Rady Ministrów. Informacje o petycji zamieściły m.in. portal Wybor- 
cza.pl, Radio Kolor. Obszerny reportaż wyemitowano w  TVP 3.
   Inicjatywa powstała w spółdzielni a podpisy pod petycją zbierane były głównie przy pomocy administracji Idzikowskiego, Stegien Południe                   
i Sielc. W ostatniej chwili mocnego wsparcia udzieliło osiedle Stegien Północ dostarczając ponad 1000 podpisów. Łącznie petycję poparło niemal 
4300 osób. Rada Nadzorcza wystąpiła też do innych warszawskich spółdzielni, których ten problem również dotyczy z prośbą o włączenie się          
w akcję i zbieranie podpisów, jednak odzew był zerowy. Zaledwie jedna ze spółdzielni odpisała (już po terminie złożenia), że akcję wspiera i kibi- 
cuje idei, ale  w ostatnim czasie mieszkańcy byli proszeni o podpisy w innych sprawach, więc spółdzielnia nie chce, aby zbieranie podpisów odby- 
wało się zbyt często. Dosadnie pokazuje to, dlaczego przez wiele lat sprawy nie udaje się rozwiązać na korzyść mieszkańców spółdzielni…

4300 podpisów 
pod petycją do Premier RP

M.I

Petycję odebrał minister w Kancelarii Prezesa 
Rady Ministrów Paweł Szrot. 

fo
t.

 M
.I.



 nr 1/2018 (113)

8!

NIE BRAKUJE NOWYCH ROZWIĄZAŃ IT, ALE WCIĄŻ CO TRZECI KOMPUTER MA STARY SYSTEM WINDOWS XP

Energetyk@ w sieci. 
Jak wygląda spółdzielnia pod kątem IT?
   Niemal 500 tys. zł w ciągu ostatnich trzech lat (2015-2017) wyniosły 
nakłady związane z informatyzacją spółdzielni. Łącznie na siedmiu 
osiedlach oraz w Biurze Zarządu funkcjonuje 195 stanowisk kompu- 
terowych (na 360 pracowników). Informacja w sprawie informatyzacji 
w spółdzielni została przygotowana przez biuro Zarządu i zaprezen- 
towana na plenum Rady Nadzorczej 28 listopada.
    Przeciętnie prezentuje się sprawa ze sprzętem komputerowym. Śred- 
ni wiek komputera wynosi blisko pięć i pół roku (na Bernardyńskiej 
jest to aż 8 lat i 2 miesiące). Niemal co trzeci komputer (61 sztuk) po- 
siada zainstalowany Windows XP  - system operacyjny, który nie po- 
siada wsparcia (np. aktualizacji poprawiających bezpieczeństwo) od 
kwietnia 2014 roku. Jednocześnie blisko co drugi komputer (92 sztu- 
ki) ma zainstalowany najnowszy system Windows 10. 
   Podczas dyskusji na ten temat na posiedzeniu RN, zainteresowanie 
zebranych ogniskowało się wokół kwestii bezpieczeństwa danych,         
w szczególności danych osobowych, będących w posiadaniu spół- 
dzielni. Obecni na plenum przedstawiciele zespołu informatyków za- 
pewniali, że sytuacja w tym zakresie jest dobra i nie ma zagrożenia dla 
danych, aczkolwiek system IT wymaga dalszych inwestycji i moderni- 
zacji. 
   „Energetyka” korzysta też z kilkunastu programów do zarządzania 
firmą. Wspomagają one pracowników w zakresie finansów, opłat czyn- 
szowych, kadr, prowadzenia ewidencji i obiegu dokumentów, a nawet 
w kwestiach związanych z członkostwem.
   Spółdzielnia jako całość i każde osiedle z osobna posiada stronę 
internetową. W sieci publikowane są bieżące informacje, w szczegól- 
ności obowiązujące akty normatywne, protokoły z posiedzeń organów 

spółdzielni (rady osiedli, Rada Nadzorcza, Zarząd), aktualności czy 
bogate archiwum wiadomości. Dostęp do niektórych informacji możli- 
wy jest tylko dla członków zalogowanych do „Strefy mieszkańców”            
- login i hasło uzyskać można w swojej administracji osiedla. Ze statys- 
tyk wyłania się jednak obraz przeciętnego mieszkańca niezbyt zainte- 
resowanego usługami online. Do programu S-Net umożliwiającego 
podgląd swojego konta czynszowego logowało się w roku 2016 śred- 
nio 2000 członków miesięcznie.  
      Nie brakuje ciekawych projektów w zakresie IT i usług online - na Sa- 
dybie w ramach pilotażowego programu udostępniono mieszkańcom 
aplikację na urządzenia mobilne, która umożliwia uzyskiwanie infor- 
macji o bieżącym stanie opłat, zużyciu mediów czy kontakt z admini- 
stracją z poziomu smartfonu (pisaliśmy o tym szerzej w poprzednim 
numerze). Podobne rozwiązanie ma pojawić się w 2018 roku na Steg- 
nach Południe. Na Sadybie członkowie rady osiedla zostali wyposażeni 
w tablety na które mogą pobierać materiały potrzebne na posiedzenia 
RO i w ten sposób oszczędzać na drukowaniu. Rozwiązanie cieszy się 
jednak umiarkowanym zainteresowaniem i póki co nie wyparło papieru 
z obiegu. Jest raczej uzupełnieniem dla materiałów drukowanych.
   Spółdzielnia mieszkaniowa nie jest przedsiębiorstwem, którego 
funkcjonowanie opiera się o nowoczesny system IT, jednak należy 
pamiętać, że „Energetyka” dysponuje danymi osobowymi kilkunastu 
tysięcy osób. Ustawa o ochronie danych osobowych jest bardzo re- 
strykcyjna w zakresie zabezpieczenia takich zbiorów informacji - zgod- 
nie z jej zapisami niewłaściwe administrowanie lub dopuszczenie do 
dostania się w ręce osób niepowołanych danych osobowych zagrożo- 
ne jest karą więzienia do dwóch lat. 

M.I.

    Przy Czerniakowskiej 26 otwarto jedyne w swoim rodzaju miejsce na terenie osiedli „Energe- 
tyki”, choć podobnego miejsca trudno szukać także w innych dzielnicach Warszawy. Pani Kinga        
z mamą Darią oferują m.in. zbroje rycerskie, broń białą i repliki zabytkowych pistoletów, ale także 
obrazy, elementy do dekoracji wnętrz oraz oryginalne prezenty świąteczne. Wypożyczyć można 
u nich również stroje karnawałowe dla dzieci, zostawić w komisie ubrania, buty, galanterię, nie- 
trafiony prezent, oprawić obrazy, naostrzyć narzędzia czy po prostu wstąpić i napić się kawy.
    „Różności z Chatki” mieszczą się w lokalu przy Czerniakowskiej 26, w którym wcześniej była 
klubokawiarnia, a jeszcze wcześniej powierzchnię od osiedla Sielce wynajmowała apteka. Lokal 
przeszedł gruntowy remont i dziś jest nie do poznania. Asortyment urzeka różnorodnością.                  
W okresie przedświątecznym dominują oryginalne prezenty, upominki oraz dekoracje świątecz- 
ne, ale oprócz tego można wybierać spośród ręcznie robionych świeczników i lamp, kompozycji 

kwiatowych, małych rzeźb. Osobne pomieszczenie zajmuje wypożyczalnia strojów karnawałowych dla dzieci: od klasycznych strojów księżni- 
czek poprzez bohaterów kreskówek i oczywiście rycerzy.
    W oczy rzucają się przede wszystkim zbroje rycerskie.  Jak tłumaczy właścicielka, to specjalność rodzi- 
ny od pokoleń. Rodzice przy ulicy Puławskiej 41 prowadzą zakład rzemieślniczy specjalizujący się w ręcz- 
nie wykonywanych produktach - od zbroi, szabli i mieczy po odlewane z mosiądzu lampy i ramki. Współ- 
pracują z teatrami, filmowcami zaopatrując produkcje historyczne w niezbędne elementy scenografii        
i kostiumy. Zakład przy Puławskiej założył dziadek pani Kingi w latach 50-tych ubiegłego wieku. Teraz 
prowadzą go jej rodzice i część asortymentu, ale nie tylko, chciałaby zaprezentować przy Czerniakow- 
skiej. Dlaczego akurat na Sielcach?  - Trochę przez sentyment. Przez kilkadziesiąt lat mieszkałam na 
Sielcach i to w dodatku na ulicy Czerniakowskiej - do mieszkania na tym osiedlu dziadkowie z mamą 
wprowadzili się  w latach 70-tych  jako jedni z pierwszych  -  wyjaśnia pani Kinga. 
    Dodaje, że liczy, iż w miarę rozkręcania się sklepu uruchomi wymianę sąsiedzką, ale taką na której bę- 
dzie można znaleźć naprawdę wartościowe i oryginalne rzeczy, nie zaś pozbyć się z piwnicy i z regałów 
starych gratów. Celem jest, aby miejsce traktowane było też jako lokalna galeria - tak, by każdy mógł 
wejść, pooglądać obrazy, grafiki, napić się kawy w miłym otoczeniu. 
   Właścicielka chciałaby, aby sklep, który otworzyła spełniał wiele funkcji dla okolicznych mieszkańców          
i klientów. Podkreśla, że jest otwarta na nowe propozycje i czeka na pomysły.

Rycerze i księżniczki na Sielcach

„Różności...”  otwarte są od końca listopada. 
Obecnie sporo jest motywów świątecznych. 

AO Bernardyńska 
posiada do wynajęcia 

lokal użytkowy o powierzchni   
54 mkw na XIII piętrze 

w budynku

Bernardyńska 1A
z przeznaczeniem na 

działalność gospodarczą.
Atrakcyjne warunki najmu

Więcej informacji pod nr tel. 
22 841 90 37

sekret.bernardynska@msmenergetyka.pl

Ogłoszenie własne
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   Na większości osiedli funkcjonują już nowo- 
czesne, elektroniczne urządzenia umożliwia- 
jące określenie kosztów zużycia ciepła w po- 
szczególnych lokalach. Ich celem jest dopro- 
wadzenie do jak najdokładniejszego rozlicze- 
nia niemałych opłat za dostawę energii ciepl- 
nej. Ale i tu - podobnie jak w przypadku wody 
czy prądu, nigdy jednak nie będziemy płacić 
tylko za to, ile zużyjemy. Podzielniki nie są 
bowiem licznikami, a dodatkowo płacimy za 
ogrzewanie części wspólnych budynków.

Wyparkowe traktowane z rezerwą
   Stare podzielniki cieczowe (wyparkowe) nig- 
dy nie zdobyły serc mieszkańców, nie tylko       
w „Energetyce”. Ludzie po prostu im nie ufali, 
często się psuły, pokazywały zużycie nawet 
jak ktoś całą zimę nie odkręcił zaworu kalory- 
fera, a w Internecie różnego typu „poradniki” 
oferowały dziesiątki sposobów na ich oszuki- 
wanie.  Podzielniki takie mają jedną zaletę - są 
tanie. Niestety są także mniej dokładne. Urzą- 
dzenie takie wskazuje zużycie ciepła poprzez 
odparowanie cieczy, rejestruje zatem nie tyl- 
ko ciepło oddawane przez kaloryfer, ale też 
uzyskiwane z innego źródła, np. piecyka elek- 
trycznego.
   Podzielniki elektroniczne mierzą zużycie na 
podstawie pomiaru temperatury grzejnika             
i powietrza w pomieszczeniu. Zmierzone           
w ten sposób wartości, przy uwzględnieniu 
m.in. usytuowania pomieszczenia w budyn- 
ku, typu i wielkości grzejnika wskazują na 
udział danego lokalu w ogólnym zużyciu 
ciepła. Zmiana jest więc zasadnicza: elektro- 
niczne są droższe, ale dużo bardziej precy- 
zyjne w porównaniu z wyparkowymi w któ- 
rych granica błędu pomiaru jest dość duża. 
Sporą wartością w kontekście rozliczenia jest 
też funkcja radiowego odczytu zużycia. I nie 
chodzi tu bynajmniej o koniec z kłopotliwymi 
wizytami administratorów, którzy muszą do- 
konać odczytu. Radiowy odczyt daje możli- 
wość dokonania pomiaru dla całego budynku 
w tym samym momencie. Dokonywanie go 

ręcznie „w dogodnych dla mieszkańców ter- 
minach” często trwa tygodniami, a nie rzadko 
nie udaje się w ogóle przeprowadzić tego          
w stu procentach. 
    W rezultacie liczniki elektroniczne dają bar- 
dziej przejrzystą wycenę zużycia na podsta- 
wie ich wskazań.  Finalne rozliczenia wykony- 
wane przez specjalistyczne firmy na podsta- 
wie pozyskanych danych.

Z  jedną lub dwiema  czujkami
   Zasadniczo dostępne są dwa modele ele- 
ktronicznych podzielników: o jednej lub 
dwóch czujkach. Te pierwsze wyposażone są 
w czujnik do pomiaru temperatury powierz- 
chni grzejnika w punkcie montażowym. Usta- 
wione są w taki sposób, by rejestrować zu- 
życie ciepła, gdy temperatura grzejnika nie- 
znacznie przekracza temperaturę powietrza 
w pomieszczeniu. Ryzyko błędu jest tu znacz- 
nie mniejsze, jednak możliwe w sytuacji, gdy 
występuje bardzo duża różnica temperatur        
w pomieszczeniu w dzień i w nocy. Wówczas 
nagrzany w dzień grzejnik nocą będzie odda- 
wać zyskane w ten sposób ciepło. Najbardziej 
precyzyjny będzie elektroniczny licznik z dwo- 
ma czujnikami wykonującymi pomiary przez 
całą dobę, z których jeden mierzy tempera- 
turę powierzchni grzejnika, a drugi tempera- 
turę powietrza w pomieszczeniu. Różnica 
stanowi podstawę do naliczenia zużycia ciep- 
ła. Większość podzielników zaczyna naliczać 
jednostki dopiero wówczas, gdy pomiędzy 
temperaturą grzejnika a temperaturą powiet- 
rza w pomieszczeniu powstanie różnica więk- 
sza niż 4,9°C. Gdy temperatura grzejnika jest 
niższa niż 23°C, wówczas nie następuje żad- 
ne naliczanie. Ograniczenia te stanowią sku- 
teczne zabezpieczenie przed naliczaniem im- 
pulsów w okresie letnim. Najnowsze podziel- 
niki są wyposażone również w zegar elektro- 
niczny. Urządzenia potrafią więc zmierzyć 
nie tylko ilość zużytego ciepła, ale też czas, 
przez który konkretna temperatura utrzymy- 
wała się w danym pomieszczeniu.

Podzielnik nie mówi wszystkiego
    Sam odczyt, nawet najbardziej profesjonal- 
nymi i precyzyjnymi urządzeniami nie rozwią- 
zuje jednak całości problemu opłat za ogrze- 
wanie.  W blokach ma miejsce sytuacja, że 
głównymi grzejącymi są mieszkania szczyto- 
we, a środkowe otoczone przez inne mieszka- 
nia mają cieplej, przez co mogą zużywać 
mniej energii. Dlatego dla mieszkań szczyto- 
wych, na ostatniej kondygnacji czy na parte- 
rze stosowane są wskaźniki korygujące                    
- w tym przypadku jednostka energii jest tań- 
sza, niż dla mieszkań otoczonych z każdej 
niemal strony sąsiednimi lokalami.  

OKIEM EKSPERTA

Podzielniki: Plusy i minusy
Z tytułu wymiany podzielników nie ma 
dodatkowych oszczędności, tylko zmieniają 
się narzędzia i metodyka ,,oceny zachowań 
prooszczędnościowych” mieszkańców. 
Podzielniki elektroniczne zlikwidowały 
kwestię nieeksploatowanych grzejników, ale 
w zamian pojawił się problem z rozliczenia- 
mi osób bardzo oszczędzających, które 
wykazują zerowe zużycie (choć przecież      
w mieszkaniu nie ma w zimie  temperatury 
minusowej), oraz tych, którzy nie zwracają 
uwagi na prawidłową eksploatację i generują 
bardzo duże koszty. Moim zdaniem każdy      
z systemów rozliczeniowych opartych                 
o  podzielniki (wyparkowe czy elektronicz- 
ne) ma swoje plusy i minusy. 
Tak więc nie ma doskonałego systemu. 
System oparty o podzielniki elektroniczne      
z odczytem radiowym zapewnia komfort 
mieszkańcom,  a także administracjom, 
którym odpadła dosyć uciążliwa praca zwią- 
zana z organizacją odczytów i doprowadze- 
niem do maksymalnej skuteczności  wejść 
do lokali.

Grzegorz Engelbrecht
Członek Zarządu MSM „Energetyka” ds. 

gosp. zasobami mieszkaniowymi

NOWOCZESNE METODY ROZLICZANIA ZUŻYCIA C.O. SĄ POMOCNE, ALE PAMIĘTAĆ TRZEBA, ŻE NIE SĄ TO LICZNIKI

ELEKTRONICZNE PODZIELNIKI CIEPŁA 
- SPOSÓB NA PARUJĄCE PIENIĄDZE?

Reklama
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   Dodatkowo grzejniki z których pobierane są od- 
czyty, często nie są jedynym źródłem ciepła w bu- 
dynku. Tymczasem podstawą rozliczenia danego 
budynku jest liczba GJ (giga dżuli) energii cieplnej 
jaką dostarczono do budynku, a nie do mieszkań. 
W międzyczasie część ciepła ucieka, ogrzewa klat- 
ki schodowe bloku czy inne powierzchnie wspólne. 
Dlatego całościowo rozliczenia określa obowiązu- 
jący w spółdzielni „Regulamin rozliczania kosztów 
dostawy ciepła do lokali oraz pobierania opłat za 
centralne ogrzewanie i podgrzanie wody”. Stanowi 
on, że koszty ogrzewania składają się z dwóch ele- 
mentów: kosztów stałych (opłaty stałe, koszty 
ogrzania pomieszczeń wspólnych, itp.) oraz kosz- 
tów wyliczonych na podstawie podzielników. Po- 
dział ten wynosi 50/50 (40/60 w przypadku osiedla 
Idzikowskiego posiadającego odrębny regulamin). 
W efekcie rachunek za ogrzewanie nie wyniesie 
zero nawet, jeśli przez cały sezon grzewczy będzie- 
my mieć wyłączone kaloryfery .
  „Energetyka”, podobnie jak inne spółdzielnie 
mieszkaniowe każdego miesiąca pobierają zryczał- 
towane opłaty za centralne ogrzewanie, których 
wysokość zależy od powierzchni mieszkania. Przy 
czym opłaty te traktowane są jako zaliczki, a po se- 
zonie grzewczym rozlicza się roczne koszty ogrze- 
wania. Wówczas mieszkańcy otrzymują albo zwrot 
nadpłaty albo - jeżeli zaliczki nie pokryły kosztów          
- muszą liczyć się z dopłatą. Szczegółowe rozlicze- 
nie odbywa się w oparciu o wspomniany regulamin. 
Do jego posiadania zobowiązuje spółdzielnię usta- 
wa prawo energetyczne.

URE: podzielniki to nie liczniki
    Trzeba pamiętać, że jak informuje Urząd Regula- 
cji Energetyki, podzielniki kosztów ciepła nie są 
urządzeniami pomiarowymi, nie podlegają więc 
legalizacji. Ich wskazania nie pokazują ilości jedno- 
stek ciepła odebranego przez grzejnik, na którym 
zostały zainstalowane. Pozwalają obliczyć udział 
poszczególnych grzejników w ogólnej ilości ciepła 
dostarczanego do całego budynku. 
  Liczniki energii cieplnej (ciepłomierze), które 
umożliwiają dokładny pomiar zużytej energii, są 
obowiązkowo montowane od 2002 roku - od tego 
roku obowiązuje rozporządzenie ministra infra- 
struktury, zgodnie z którym we wszystkich nowych 
budynkach wielorodzinnych muszą być zamonto- 
wane urządzenia pozwalające na indywidualny po- 
miar zużycia energii cieplnej. W starszych budyn- 
kach taka zmiana wiązałaby się z gruntowną i kosz- 
towną przebudową instalacji c.o. wymagającą de- 
wastacji klatek schodowych  i mieszkań. 
    Czy zatem jest alternatywa? Z podzielnikami nie- 
stety jest trochę jak z demokracją według Chur- 
chilla: to najgorszy z możliwych systemów, ale nikt 
nie wymyślił lepszego. Część osób jest zwolenni- 
kami powrotu do ich zdaniem sprawiedliwszego 
systemu naliczania opłaty wyłącznie od powierzch- 
ni mieszkania. Jednak w myśl dyrektywy Unii Euro- 
pejskiej w budynkach wielolokalowych od począt- 
ku 2017 roku muszą funkcjonować urządzenia 
umożliwiające indywidualny pomiar i rozliczenie 
zużytego ciepła. 
  Bardzo szczegółowe informacje o kosztach i roz- 
liczeniu opłat za energię cieplną są opublikowane 
na stronie internetowej spółdzielni w zakładce 
„Gospodarka energią”. Mariusz Ilnicki

KĄCIK CZYTELNIKÓW
   Wprowadzamy w M6 nową rubrykę, w której publikować będziemy listy przysy- 
łane do redakcji przez Czytelników. Chcemy, żeby to było miejsce „na dobre i na 
złe”. Takie w którym przeczytamy o problemach, zainteresujemy ważnymi spra- 
wami swoją administrację, ale także podzielimy się przed sąsiadami z innych 
osiedli dobrym przykładem remontu, czy innowacji wartej rozważania w innych 
budynkach czy osiedlach. Dozwolona jest konstruktywna krytyka, ale i chwalenie 
działań spółdzielni, rad osiedli, administracji. Zachęcamy do pisania na adres: 
m6@msmenergetyka.pl, albo Redakcja M6, MSM „Energetyka”, ul. Zwierzyniecka 
8A, 00-719 Warszawa. Listy można też zostawiać osobiście w siedzibie spół- 
dzielni. 
 
Wstyd mi za Ciebie, sąsiedzie
W jesienną niedzielę,  jakiś czas temu czarne auto osobowe zaparkowało                  
w okolicy bloku, w którym mieszkam. Zaparkowało dość niefortunnie, bo 
połowicznie na chodniku i na trawniku między blokami Czerniakowska 20             
a 22. Taki sposób parkowania jest wg mnie naganny, bo auto zostało pozosta- 
wione w miejscu nie do tego przeznaczonym – to raz, a dwa – lekko ucierpiał 
na tym nasz trawnik. I to są fakty. 
    Natomiast dużo bardziej naganne w mojej ocenie jest zachowanie jednego   
z członków naszej sąsiedzkiej społeczności. Człowiek ten zabrudził bardzo 
dotkliwie szybę auta – nasypał na nią ziemią, wyrwał trawę z korzeniami z traw- 
nika, zostawił w torebce na szybie rozmazane to, co prawdopodobnie jego pies 
zrobił podczas niedzielnego spaceru.
    Szanowny sąsiedzie, tak się zwrócę, bo nie mogę pisać o tobie przez przez 
wielkie „S”. Czy naprawdę nie ma innego sposobu zwrócenia komuś uwagi za 
taki postępek? Czy nie można tego załatwić w sposób cywilizowany, ludzki, 
kulturalny? Czy naprawdę trzeba posuwać się do takiego niskiego zachowania?
    Nie wiesz, dlaczego tam właśnie kierowca zostawił samochód… Może to zwykły 
brak szacunku dla innych, a może coś zupełnie innego? Dla mnie nie wygląda- 
ło to jak zostawienie auta z powodu braku miejsc - tego dnia wolnych miejsc 
było jeszcze kilka w porze kiedy mijałam samochód. Może przywiózł dziecko 
z nogą w gipsie i zostawił auto tak, żeby mieć blisko do wejścia do klatki?                
A może przyjechał po starszą osobę, która nagle potrzebowała pomocy i prze- 
wozu do lekarza? A może... Można mnożyć przypuszczenia. Dodam jeszcze, 
że taki obraz „zemsty” na aucie za złe parkowanie widzę nie pierwszy raz. 
Widziałam też oplutą szybę i rozlany jogurt albo śmietanę na masce pozosta- 
wionego źle pojazdu. Czy to też twoje dzieło, taki twój autograf?
     Szanowny sąsiedzie, wstyd mi za Ciebie i bardzo przykro, że ktoś kto 
dopuszcza się takich czynów jest członkiem naszej osiedlowej społeczności. 
Nie osądzaj zbyt pochopnie, bo nie zawsze coś jest oczywiste, może jest 
jakieś tło, kontekst, drugie dno o jakim nawet nie zdołałeś pomyśleć w swych 
wąskich ocenach. Noś ze sobą kartki i jak ktoś znów niepoprawnie zaparkuje 
to zostaw temu komuś list z taką informacją.

Poruszona Sąsiadka (imię i nazwisko autora do wiadomości redakcji)
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M6: Na emeryturę przeszli jednocześnie kierownik osiedla                     
i jego zastępca ds. technicznych. Jednocześnie konkurs na 
zastępców rozstrzygnięty został dopiero niedawno. Czy ten          
brak płynności nie powoduje problemów?
Tomasz Milczarek: Brak kierownika administracji i jego zastępcy do 
spraw technicznych na osiedlu, który miał miejsce od 25 paździer- 
nika, powoduje ogromny chaos i dużo emocji z tym związanych, 
pomimo ogromnego zaangażowania osoby pełniącej obowiązki 
kierownika. Dlaczego doszło do takiej sytuacji?  Należy zadać pytanie 
Zarządowi MSM „Energetyka”, dlaczego zwlekał z ogłoszeniem kon- 
kursu na te stanowiska mimo, że od roku było wiadomo, że panowie 
kierownicy osiągają wiek emerytalny i w październiku 2017 r. przejdą 
na zasłużoną emeryturę?  Należy zaznaczyć, że żaden z kierowników 
nie wyraził, a właściwie nie wyrażał, jednoznacznego zainteresowania 
możliwością pracy na zajmowanych stanowiskach po przejściu na 
emeryturę. Odzwierciedleniem zaistniałej sytuacji było stanowisko 
przedstawicieli Rady Domu Nieruchomości Burgaska 6, zaprezento- 
wane na posiedzeniu Rady Osiedla 30 listopada 2017 r. RDN wyraziła 
swoje niezadowolenie z postawy Rady Osiedla, która ich zdaniem nie 
interweniowała pisemnie w Zarządzie MSM „Energetyka”, aby utrzy- 
mać obu kierowników na dotychczas zajmowanych stanowiskach.
    Jednak RO respektując przepisy prawa pracy uznała, że brak jest 
podstaw do interwencji pisemnej, prowadzono rozmowy kuluarowe       
z przedstawicielami Zarządu. Naszym zdaniem inicjatywa w tej sprawie 
leżała po stronie panów kierowników, którzy powinni wyrazić pisemnie 
chęć zatrudnienia po przejściu na emeryturę.  Obecnie konkurs na 
stanowisko kierownika administracji i jego zastępcę do spraw tech- 
nicznych został rozstrzygnięty. 14 grudnia 2017 r.  [ już po przepro- 
wadzeniu rozmowy - red.] Rada Osiedla na posiedzeniu plenarnym 
wyrazi swoje statutowe stanowisko w kwestii ich zatrudnienia. 
Duże emocje wywołała w ostatnim czasie sprawa pawilonu             
przy Burgaskiej. Zarząd nie zgodził się na remont dachu prze- 
prowadzony ad hoc jeszcze przed zimą. Jak wygląda stan dachu 
obecnie i jaki zakres prac planowany jest na rok 2018?
- Trochę faktów i historii: Komisja Techniczna Rady Osiedla Stegny 
Rożek zajmowała się tematem remontu pawilonu przy ul. Burgaskiej 
2/4 już 6 czerwca 2017 r., kiedy zlecono wykonanie projektu elewacji 
pawilonu oraz dokonano wyboru oferty na remont dachu. 12 czerwca 
na posiedzeniu plenarnym Rada Osiedla przyjęła do realizacji 
wybraną przez Komisję Techniczną ofertę na remont dachu pawilonu
wraz ze złożonym szczegółowym kosztorysem. Biorąc pod uwagę 
katastrofalny stan dachu oraz sprzyjający okres pogodowy Rada 
dokonała wyboru wykonawcy za kwotę około 300 tys. zł. „z wolnej 
ręki”, co jest zgodne z regulaminem udzielania zamówień publicz- 

nych. Następnie 22 sierpnia Zarząd MSM „Energetyka” nie wyraził 
zgody na realizację prac bez podania przyczyny swojej decyzji. Także 
w sierpniu, przy  udziale Komisji Technicznej RO, został przekazany 
kompletny projekt elewacji zewnętrznej pawilonu wraz z wyceną 
robót na kwotę 1,35 mln zł.
    Na posiedzeniu plenarnym 22 sierpnia Rada Osiedla przyjęła 
uchwałę nr 2  w kwestii dotyczącej remontu dachu pawilonu, a w pi- 
śmie z 26 października w całej rozciągłości RO podtrzymała swoje 
stanowisko zawarte w  ww. uchwale. Finalnie remont dachu pawilonu 
przy ul. Burgaskiej 2/4 nie został wykonany w 2017 roku. Obecnie 
dach - zgodnie z decyzjami Zarządu MSM „Energetyka” - został 
zabezpieczony (czy bez problemów przetrwa zimę i wiosnę to się 
okaże), natomiast Rada Osiedla zaplanowała jego remont jak i roz- 
poczęcie remontu elewacji na 2018 r. Prace zostały  ujęte w przyjętym 
dla osiedla planie gospodarczo–finansowym na 2018 rok.

A propos prac remontowych. Osiedle w ciągu 9 miesięcy             
wydało na remonty niemal dwa razy więcej, niż pierwotnie 
planowano na cały rok. Skąd wzięły się nadplanowe                         
wydatki, czy finansom osiedla nic nie zagraża wobec tego?
-  Osiedle jest bardzo dobrze zarządzane pod względem zapewnienia 
płynności finansowej, przez co nie ma żadnych zagrożeń z tego 
wynikających. Zwiększone wydatkowanie finansów na remonty                    
w 2017 roku niż było to planowane jest wynikiem różnych elementów.  
Na etapie planowania prac remontowych brano pod uwagę nie tylko 
potrzeby remontowe, możliwości finanse, ale także możliwości 
wykonania remontów w roku planistycznym. Takie planowanie wynika 
z rozliczania remontów w MSM „Energetyka”, to jest rozliczania 
finansowego, a nie zadaniowego.  To powoduje, że pomimo potrzeb 
remontowych i zabezpieczonych środków na ten cel, w przypadku 
braku pewności wykonania przedsięwzięcia w roku planistycznym, 
nie ujmuje się tych prac w planie remontów, gdyż ich nie wykonanie 
spowodowałoby jednoczesne niezrealizowanie planu, co miałoby 
negatywne konsekwencje dla administracji osiedla. Również miała na 
to wpływ elastyczność oraz gospodarność RDN naszego osiedla, 
które widząc zaistniałe w 2017 roku potrzeby remontowe, konieczność 
ich wykonania, mając środki finansowe oraz aktualne ekspertyzy, 
podjęły decyzje o ich natychmiastowej realizacji, nie czekając do 
kolejnego roku planistycznego.
 Czego mogą spodziewać się mieszkańcy osiedla w 2018 roku? 
- Rada Osiedla w 2018 r. będzie kontynuować kierunek obrany w 2014 
roku, wynikający ze Statutu spółdzielni oraz Regulaminu Rady Osiedla 
MSM „Energetyka”, polegający głównie na poprawie stanu technicznego 
osiedla oraz jego wyglądu, zwłaszcza terenów zielonych. W najbliższej 
perspektywie Rada  skupi się na przeprowadzeniu remontu dachu 

pawilonu przy ul. Burgaskiej 2/4, rozpoczęciu remontu jego 
elewacji oraz możliwości pozyskania środków finansowych na 
przeprowadzenie remontu ulic: Burgaskiej, Neseberskiej                   
i Sozopolskiej. Należy również zwrócić uwagę na fakt, że                   
w kwietniu nastąpi wybór nowej rady i to na niej będzie spoczy- 
wał obowiązek społecznej opieki na naszym osiedlem.

Musimy działać elastycznie i gospodarnie
Rozmowa z Tomaszem Milczarkiem, 
przewodniczącym Rady Osiedla Stegny Rożek 

ZDANIEM ZARZĄDU
Kierownik AO Stegny Rożek oraz jego zastępca ds. technicz- 
nych skorzystali ze zmienionej ustawy obniżającej wiek 
emerytalny i złożyli w końcu lipca br. stosowne wypowiedze- 
nia umów o pracę. Zarząd zabezpieczył kierowanie admini- 
stracją wyznaczając osobę pełniącą obowiązki kierownika. 
Obecnie finalizowany jest konkurs na oba stanowiska.

Zarząd MSM „Energetyka”
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    Oszczepnik Władysław Nikiciuk wspomina, że kiedyś życie 
sportowca było zupełnie inne niż dziś - do sportu podchodzono 
bardziej radośnie, na luzie, nie przeszkadzał on w życiu 
towarzyskim. Za medale mistrzostw Europy dostawał „uścisk ręki 
prezesa”, ale za to mógł przyjaźnić się m.in. z  Władysławem 
Komarem, a mieszkający nieopodal Stanisław Dygat był ojcem 
chrzestnym córki. 
 
   Władysław Nikiciuk to olimpijczyk, medalista mistrzostw Polski              
i Europy. Z żoną Marylą od 1974 roku mieszka w bloku przy Capri 5 na 
Stegnach Południe. W swojej karierze dwukrotnie startował w igrzy- 
skach olimpijskich: w Tokio (1964) był dziewiąty, a w Meksyku (1968) 
uplasował się tuż za podium zajmując czwarte miejsce. Czterokrotnie 
startował w mistrzostwach Europy zdobywając dwa medale. W Belgra- 
dzie (1962) zdobył brązowy medal, a w Budapeszcie (1966) srebrny. 
Siedem razy zdobywał mistrzostwo Polski. Był także rekordzistą kraju 
w rzucie oszczepem z wynikiem 86,10. W 1959 roku ustanowił rekord 
świata  juniorów - był to wówczas trzeci wynik w ogóle na świecie.
    - Wprowadziłem się z Rodziną na Capri 5 w 1974 roku. Moje życie 
bujne i szumne było już na równi pochyłej, trochę mniej sportowe,            
a bardziej towarzyskie. Sportowe było już w tle - wspomina Władysław 
Nikiciuk. Początkowo z żoną i córką mieszkali przy ulicy Piwarskiego, 
potem nadarzyła się sposobność, by zmienić mieszkanie na nieco 
większe na powstających Stegnach Południe - na owe czasy elitarnych 
jak podkreślają Nikiciukowie.  - Marzeniem naszym była większa prze- 
strzeń, więc wypłakałam u prezesa „Energetyki” zminimalizowanie 
ścian działowych – udało się. Po nas kolejni sąsiedzi przerabiali miesz- 
kania podobnie. Już na Capri urodził się syn – Bartek, a dorastała córka 
– Magda. Bartek próbował sił w oszczepie, z sukcesami na swoją miarę, 
był mistrzem województwa mazowieckiego jako junior. Zabrakło mu 
uporu. Obecnie oboje mieszkają w USA - dodaje Maryla Nikiciuk.
    Władysław Nikiciuk najbliższej wielkiego sukcesu był na olimpiadzie 
w Meksyku. Brązowy medal stracił w ostatniej rundzie finału, gdy koń- 
czący konkurs Węgier Kulcsar rzucił dalej. Nikiciuk nie mógł już odpo- 
wiedzieć. Z medali i pucharów, które zdobył z sentymentem wspomi- 
na Puchar Europy zdobyty w Sztokholmie w 1970 roku, który prze- 
szedł do swoistej historii rodzinnej.  - Złoty medal został podarowany 
przyjaciołom ze Sztokholmu w zamian za cudowną płytę Engelberta 
Humperdincka, przy której potem w Warszawie odbywały się świetne 
prywatki. Lata mijały następnych złotych medali nie było i przyszedł 
żal. Minęło 25 lat, może więcej. Podczas spotkania towarzyskiego           
w Komorowie podszedł do mnie jegomość, którego na pierwszy rzut 
oka nie rozpoznałem. Był to właściciel mojego medalu. Polak ze Sztok- 
holmu. Finalnie nie tylko oddał mi medal, ale obdarował też drogo- 
cennymi prezentami. Był potem częstym gościem w naszym domu. Na 
koniec medal ten został oprawiony w ramkę „bidermanowską” na 
aksamicie i podarowany wnukowi z dedykacją: Aleksandrowi w dniu            
Pierwszej Komunii Świętej – Dziadek  -  wspomina oszczepnik.

    Nikiciukowie przyjaźnili się z pisarzem Stanisławem Dygatem i jego 
drugą żoną Kaliną  Jędrusik. Stanisław jest ojcem chrzestnym ich córki. 
Wśród sportowców, najlepiej znali się z legendarnym kulomiotem Wła- 
dysławem Komarem, który między innymi pomagał wnosić pianino do 
mieszkania na Capri.  - Z Władkiem Komarem łączyła mnie wieloletnia 
przyjaźń, pełna wielu przygód. Razem jeździliśmy do ośrodka w Spale 
włoskim małym fiatem. O ile kula mieściła się bez problemu, to prze- 
wiezienie oszczepu było wyzwaniem. Bywało, że musiałem trzymać 
oszczep na zewnątrz wystawiony przez okno samochodu.  Władek 
zdobył Złoty Medal podczas Igrzysk Olimpijskich w Monachium w 1972 
roku, mnie niestety wykluczyła wtedy kontuzja - podsumowuje Wła- 
dysław  Nikiciuk.

WŁADYSŁAW NIKICIUK W 1968 BYŁ O KROK OD MEDALU OLIMPIJSKIEGO W RZUCIE OSZCZEPEM. 
OD 1974 ROKU MIESZKA NA STEGNACH

OLIMPIJCZYK Z CAPRI 5

Mariusz Ilnicki, Jakub Zieliński

20 LAT TEMU W M6...
M6 towarzyszy Członkom „Energetyki” już ponad 20 lat. W  tej 
rubryce pokazujemy, czym żyła spółdzielnia dokładnie dwie 
dekady temu.

M6, nr 9, grudzień 1997 r.
Parkingów społecznych blaski i cienie. Wystarczy rozejrzeć się 
dokładnie po osiedlach „Energetyki” -  co rusz dostrzec można 
parking społecznie strzeżony. Tysiące metrów powierzchni, setki 
samochodów. Wygodne to i niekosztowne. Ma szczęście ten, 
który „zaczepił się” na takim parkingu od początku. (...) Wśród 
użytkowników parkingu  i kandydatów na takich użytkowników 
powstają zatargi, nieporozumienia. W każdej zbiorowości jest 
to nie do uniknięcia.  Organem uprawnionym do rozstrzygania 
sporów jest demokratycznie wybierany zarząd (komitet) parkin- 
gu. Ale czy jego decyzja ma być ostateczna? Czy nie powinno 
przysługiwać prawo odwołania się od niej? Tylko do kogo? 

20 lat później krajobraz osiedli nadal zdobią parkingi społeczne. 
Ich funkcjonowanie do dziś nie jest formalnie uregulowane, a pro- 
blem narasta, gdyż wraz z przybywaniem samochodów, miejsca 
na nich stają się coraz bardziej atrakcyjne. Tak więc sprawa poru- 
szona 20 lat temu w M6 nadal pozostaje aktualna. Sprawie parkin- 
gów społecznych przyjrzymy się bliżej w kolejnym numerze M6. 
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Rozbita filiżanka
    Zobaczyłam ją, kiedy wyrzucałam śmieci. Stoczyła się na beton ze 
stosu deserowych talerzyków i odpadło jej ucho. Mała, niebiesko- 
biała filiżanka tzw. chińska. Ktoś, kto się jej pozbył - nie tylko jej, 
całego serwisu, stojącego teraz w kącie śmietnikowej altany, musiał 
ją nabyć w latach 70-tych. Pewnie tak  jak  ja, stał wówczas w długiej 
kolejce przed sklepem na Pięknej, bo tylko tam była sprzedawana 
porcelana z Chińskiej Republiki Ludowej.
     Jakaż to była ozdoba naszych komód i serwantek! Wyciągało się   
ją na stół tylko na święta, lub rodzinne uroczystości, pilnując, aby 
nie dostała się w ręce nieuważnych dzieci. Obowiązkiem gości było 
podziwianie widocznych pod światło ziarenek ryżu w topornie 
grubej porcelanie (o cienkich filiżankach rosenthalowskich nawet 
nie marzyliśmy). 
    A teraz ta zastawa leżała na brudnym betonie narażona na rozdep- 
tanie. Obok niej mokła na deszczu paczka zeszytów w zżółkniętych 
ze starości okładkach. Wiatr już pootwierał kilka z nich: zobaczyłam 
powklejane z tygodnika „Przyjaciółka” przepisy kulinarne. Pod nie- 
którymi wycinkami z datą (zaczynają się w roku 1963, kończą                 
w 1980)  widniała starannie wykaligrafowana krótka recenzja: 
„Sprawdzone, bardzo dobre”. 
     Co się stało z właścicielką (bo to musiała być kobieta) tych rzeczy? 
Nie wiem. Mam nadzieję, że żyje, tylko zmieniła adres. Może na 
starość przeprowadziła się do swych dorosłych już dzieci? A  jej 
mieszkanie na Stegnach zostało opróżnione przed sprzedażą.
Wyrzuciłam swój worek do kontenera i poszłam dalej. Ale myśl                
o stłuczonej filiżance nie opuszczała mnie. Nie chodziło konkretnie 
o naczynie. Ale o to, że przedmioty, z takim trudem gromadzone 
przez pierwszych osadników na naszych osiedlach są następcom 
często zupełnie niepotrzebne. Że życie tych serwisów, przepisów 
kulinarnych, nierozpakowanych od lat kompletów bielizny pościel- 
owej „na wypadek niespodziewanego przyjazdu gości”, kończy się 
wraz z naszym odejściem.
    Czy można mieć o to pretensje do spadkobierców - naszych doro- 
słych dzieci?  Skądże. Nasz trud wychowania ich nie poszedł na 

marne. Przynajmniej w moim otoczeniu konieczność interwencji 
opieki społecznej zdarza się rzadko. Przekonało się o tym choćby 
stowarzyszenie Apetyt na Aktywność działające na Stegnach 
Północ, kiedy w porozumieniu z parafialnym kościołem uruchomiło 
wolontariat chętnych do odwiedzenia osób bardzo samotnych. 
Akcja trwa, ale potrzebujących jest mniej, niż można by się 
spodziewać po wielkości osiedli, w dodatku w dużym stopniu 
zamieszkanych przez osoby starsze.  Często tam, gdzie ewentual- 
nie trzeba pomóc, uaktywniają się zawstydzone rodziny, tłumacząc 
się zabieganiem. 
    Stara to prawda - ambicją większości  pochylonych wiekiem ludzi 
jest póki co, samemu dawać sobie radę, nie być uzależnionym od 
innych, choćby to byli najbliżsi. I jeśli tylko można, raczej dawać, niż 
brać. Ten rozdział życia można uczynić pogodnym własnymi siłami.  
Dla tych, którym młodość minęła w czasach PRL, na stałym pokony- 
waniu „przejściowych trudności”, wykrzesanie z siebie chęci do 
działania nie powinno być trudne. Potrzebny jest tylko impuls. Może 
nim być gimnastyka dla seniorów, gdzie poza bezpłatną porcją 
endorfin (hormonów szczęścia) dostaje się szansę na przyjaźń                 
z energetycznymi rówieśnikami. Można popracować społecznie            
w radzie domu i tym samym mieć wpływ na ucywilizowanie najbliż- 
szego otoczenia. Można być inicjatorem obywatelskiej inicjatywy            
i np. zebrać podpisy mieszkańców w sprawie trwających całą dobę 
noworocznych petard w środku osiedla. W kilku miastach na skutek 
sprzeciwu mieszkańców udało się wyrzucić sylwestrowych 
barbarzyńców poza spółdzielcze bloki. 
   Wkrótce święta Bożego Narodzenia. Życzę moim rówieśnym 
Czytelnikom, a zwłaszcza Czytelniczkom, aby, gdy już po wyjściu 
gości ich chiński serwis wrócił na długie leżakowanie do serwantki, 
pomyśleli o... sobie. Co by sprawiło im przyjemność, a na co dotąd 
sobie nie pozwalali, bo były ważniejsze sprawy, dotyczące dorosłych 
dzieci, wnuków, czy też dalszej rodziny. Wszystkie te oczekiwania    
o wiele łatwiej będzie spełnić z optymizmem w sercu. A  jako, że na 
starość jest to produkt deficytowy, trzeba go w sobie bardzo 
starannie pielęgnować. Powodzenia.  

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

     Przyszłość Warszawy leży w Twoich rękach 
- pod takim hasłem wystartowała piąta edycja 
budżetu partycypacyjnego. Pomysły można 
zgłaszać do 22 stycznia. Po raz pierwszy będą 
działania specjalnie skierowane do seniorów. 
   Cykl funkcjonowania budżetu obywatelskie- 
go sprawia, że jeszcze nie zostały zrealizowa- 
ne projekty wybrane w czerwcowym głoso- 
waniu, a już można (a nawet trzeba) zgłaszać 
pomysły na rok 2019. Projekty przyjmowane 
są od 1 grudnia. W dzielnicy Mokotów do wy- 
dania będzie 5,9 mln zł, zaś na rejony obej- 
mujące osiedla „Energetyki” przypadnie: 900 
tys, zł (Sadyba i Stegny, w tym osiedle Idzi- 
kowskiego), 830 tys. zł (Sielce, nie tylko osied- 
le „Energetyki”) oraz 460 tys. zł (Miasto Ogród 
Sadyba, częścią jest osiedle Bernardyńska).        
Z punktu widzenia spółdzielców pewne są 
tylko fundusze dla Sadyby i Stegien, gdyż ten 
obszar praktycznie w całości tworzą osiedla 
„Energetyki”. Pozostali muszą powalczyć z in-

nymi warszawiakami.
    O tym, że warto się zmobilizować wspólnie 
z sąsiadami przekonali się mieszkańcy trzech 
osiedli na Stegnach. W przeprowadzonym          
w czerwcu głosowaniu zgarnęli dla siebie nie- 
mal 850 tys. zł na realizację blisko 20 projek- 
tów. Rywalizujące o te same środki sąsied- 
nie Sadyba i Idzikowskiego została odprawio- 
ne z kwitkiem. Nowa edycja to dobra okazja 
do rewanżu, ale wszystko w rękach mieszkań- 
ców.
    W tym roku organizatorzy dostrzegli rosną- 
cą grupę warszawskich seniorów. W ramach 
projektu „Seniorze – działaj i zmieniaj swoje 
miasto” organizacje pozarządowe, działające 
na zlecenie Urzędu m.st. Warszawy, będą pro- 
mowały budżet partycypacyjny wśród senio- 
rów oraz zachęcą ich do wzięcia udziału               
w nadchodzącej edycji. Aby dotrzeć z infor- 
macją o projekcie do seniorów, stworzone 
zostaną materiały informacyjne, które będą 

dla nich łatwe w odbiorze. W miejscach, w któ- 
rych seniorzy często bywają, pojawi się po- 
nad 1000 plakatów i ulotek. Oprócz tego pla- 
nowane są badanie potrzeb seniorów, warsz- 
taty komputerowe, na których seniorzy poz- 
nają portal do składania wniosków i głosowa- 
nia, czy warsztaty z tworzenia projektów de- 
dykowane osobom starszym.
    Projekty można zgłaszać przez internet na 
stronie app.twojbudzet.um.warszawa.pl oraz 
w formie papierowej w urzędzie dzielnicy.       
13 stycznia w Szkole Podstawowej 212 przy 
ul.Czarnomorskiej 3 odbędzie się maraton 
pisania projektów  - to najlepsze miejsce, aby 
uzyskać fachową pomoc w prawidłowym przy- 
gotowaniu własnego projektu. 
   Szczegółowe informacje na temat budżetu 
partycypacyjnego znajdują się także na stro- 
nie internetowej spółdzielni - znaleźć tam 
można między innymi przydatne kontakty do 
osób w urzędzie dzielnicy Mokotów, które 
służą doradztwem w poszczególnych dzie- 
dzinach. Koordynatorem dzielnicowym  ds. 
budżetu partycypacyjnego jest  Maciej Pszkit. 
Kontakt telefoniczny 510 205 834, lub e-mail:  
mpszkit@um.warszawa.pl.

RUSZYŁA KOLEJNA EDYCJA BUDŻETU 
OBYWATELSKIEGO

M6.
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Niegdyś stanowił istotny element umocnień wchodzących                        
w skład tzw. pierścienia Twierdzy Warszawa. Potem długo 
opustoszały i niszczejący dziś staje się częścią zabudowy 
położonego na wyspie luksusowego aparthotelu.

  „Wszędzie tam, gdzie istnieją ślady najstarszych znanych nam cywi- 
lizacji, a więc na przykład w dolinach Nilu, Tygrysu, Eufratu, Indusu, 
Gangesu oraz w Chinach, można znaleźć szczątki budowli obron- 
nych. Niektóre z nich liczą kilka tysięcy lat” - czytamy w książce Lecha 
Królikowskiego „Warszawa - dzieje fortyfikacji”. W ciągu całej historii 
Warszawy, zarówno rządzący, jak i zwykli obywatele dbali o bezpie- 
czeństwo swojego miasta. W jaki sposób to robili? Odpowiedź jest bar- 
dzo prosta. Przestrzeń w której żyli zamieniali w niedostępną nie- 
malże twierdzę. Żeby się o tym przekonać, najprościej jest się wybrać 
na Starówkę. Dominujące tu, częściowo zrekonstruowane mury 
obronne wpisują się w rozległy temat fortyfikacji miejskich, stanowiąc 
znaczący ich element. 
  Dzieje fortyfikacji warszawskich to okres niemal tysiąca lat. Warsza- 
wy na Mazowszu jeszcze wtedy nie było, co nie oznacza, że nie miesz- 
kali na tych terenach ludzie, którym obojętne było ich własne bezpie- 
czeństwo. Nasuwa się więc pytanie, jak w tamtych czasach o nie dbali   
i gdzie mieszkali? „Władcy Mazowsza swoje pierwsze siedziby umiesz- 
czali w grodach, tj. obiektach „ogrodzonych”, a więc trudno dostęp- 
nych i wydzielonych od innej zabudowy”, czytamy u Królikowskiego. 
Jednak postępująca myśl techniczna w dziedzinie artylerii i broni pal- 
nej przysłoniła na zawsze znaczenie obronne fortyfikacji miejskich. 
„W czasie Potopu Szwedzkiego mury obronne Starej Warszawy zostały 
po raz ostatni wykorzystane do obrony miasta. Uszkodzone, nie były 
już naprawiane” - czytamy w artykule Jarosława Wojciechowskiego pt. 
„Barbakan - ślady średniowiecznego miasta ocalone przez prezydenta 
Starzyńskiego”. W 1770 r. z inicjatywy marszałka wielkiego koronne- 
go Stanisława Lubomirskiego usypano nową linię umocnień (Okopy 
Lubomirskiego). Wały nie miały znaczenia stricte militarnego, pełniły 
raczej rolę kontrolną i co jest niezwykle istotne, do 1916 r. wyznacza- 
ły granice administracyjne Warszawy. 
   Kontynuacją idei obwałowywania i ochrony miasta było budowanie 
na jego przedmieściach prawdziwych dzieł inżynieryjnych - fortyfi- 
kacji. Wznoszone były jeszcze w XVIII stuleciu w czasie Insurekcji Koś- 
ciuszkowskiej, później w okresie Księstwa Warszawskiego i Powstania 
Listopadowego, aż w końcu w II połowie XIX w. przez władze Imperium 
Rosyjskiego. Te ostatnie zmieniły Warszawę w prawdziwą twierdzę        
- Twierdzę Warszawa. Łącznie wybudowano 29 fortów, a służyć miały 
pacyfikacji miasta w razie kolejnego powstania. Początkowo były to 
umocnienia ceglano-ziemne o kształcie regularnych wielokątów.          
W  związku z rozwojem technologii wojennej, szybko traciły na znacze- 
niu obronnym. Już w momencie ukończenia stawały się budowlami 
technicznie przestarzałymi. Modernizowano je, budując jednocześ- 
nie nowe, bardziej nowoczesne, jednak i tak pozostające w cieniu 
tych, jakie powstawały w tym samym czasie we Francji czy w Niem- 
czech. Warszawskie, mimo wielu mankamentów (m. in. brak stanowisk 
ukrytej obserwacji i elementów pancernych) cechował jeden podsta- 
wowy atut: były bardzo dobrze rozmieszczone przestrzennie. „Decyzję 
o przekształceniu Warszawy w twierdzę władze carskie podjęły               
w 1879 r., samą budowę rozpoczęto z kilkuletnim opóźnieniem. Jak 
można przeczytać w Wikipedii, zaplanowano dwa pierścienie fortów, 

z których zewnętrzny obejmował także część miasta po prawej stro- 
nie Wisły, zaś wewnętrzny - tylko lewą”. Dodajmy, że linię przebiegu 
umocnień, w skład której wchodziły także lokalne punkty oporu, 
określały w terenie wały. Wzdłuż jednego z nich, dziś już tylko frag- 
mentu, dawniej zaś będącego częścią wewnętrznego pierścienia 
Twierdzy Warszawa przebiega ulica przy Bernardyńskiej Wodzie.  Nie- 
daleko od niej, w obszarze zamkniętym ulicami Idzikowskiego, Ins- 
pektową i Imielińską skrywa swe wątpliwe uroki duszący się w gęstwinie 
drzew Fort Legionów Dąbrowskiego bardziej znany pod późniejszą 
nazwą Fort Piłsudskiego. 
  „Dziś zabytkowe koszary przypominają plenery z horroru. Kon- 
strukcja z cegły w kilku miejscach wygląda tak, jakby miała runąć”                
- alarmował na łamach Magazynu Stołecznego Dariusz Bartoszewicz, 
porównując dzisiejszy wygląd fortu z rzymskimi ruinami. Obiekt zo- 
stał wzniesiony w latach 80-tych XIX w. w celu ochrony terenów poło- 
żonych u podnóża skarpy. Jego dodatkowym zadaniem miały być tak- 
że funkcje magazynowe. Na początku XX w. w związku z likwidacją 
twierdzy fort rozbrojono. W okresie międzywojennym działała w nim 
fabryka amunicji. W 1930 r. tereny pasa fortecznego rozparcelowano 
przekazując część gruntów miastu z przeznaczeniem na tereny zie- 
lone. We wrześniu 1939 r. oddziały niemieckie zajęły obiekt siejąc              
w nim prawdziwe spustoszenie. Większość zabudowań uległa poważ- 
nym uszkodzeniom. Po wojnie na przedstoku fortu wyrósł potężny 
kompleks ogrodów działkowych. Niektóre z nich z doprowadzoną wo- 
dą i prądem przystosowane były nawet do całorocznego pobytu. „W la- 
tach 90-tych wszedłem tam jako burmistrz Mokotowa. Nie mogłem 
uwierzyć: to było miasto garaży, parkowały także samochody cudzo- 
ziemców, bo w okolicy mieszkało wielu dyplomatów. Całości pilnowa- 
li żołnierze pod bronią” - wspominał w Magazynie Stołecznym Lech 
Królikowski, znawca warszawskich fortyfikacji. Od mniej więcej dzie- 
sięciu lat obiekt nie jest chroniony. Popada w coraz większą ruinę i suk- 
cesywną destrukcję. W gęstwinie drzew coraz bardziej zacierają jego 
oryginalne granice. 
   Wszystko może jednak niebawem ulec zmianie. Generalny konser- 
wator zabytków wydał zgodę na zagospodarowanie terenów pod- 
skarpia. W dawnym forcie powstaną budynki pensjonatowo-hotelowe 
z restauracją i zapleczem sportowo-rekreacyjnym. Projekt zadziwia 
prostotą, a jego koncepcja idealnie wpisuje się w otoczenie. Tylko 10 
procent zabudowy, wokół mnóstwo zieleni, nawet elewacje będą po- 
rastać pnącza. Całość ma tętnić życiem, a wszystko to za niebagatelną 
sumę blisko 100 mln złotych. Co istotne, jak zaznacza inwestor, to nie 
będzie zamknięta, ogrodzona enklawa. W dawnych koszarach pow- 
stanie restauracja, recepcja części hotelowej oraz zaplecze sportowo-              
-rekreacyjne. Każdy będzie mógł tu przyjść, zjeść, napić się kawy, czy 
pospacerować. Inwestycja ma być gotowa w połowie 2018 roku. Moż- 
na mieć nadzieję, że powstanie ciekawe miejsce w bliskiej odległości 
od osiedli „Energetyki”.
   Militarna przeszłość terenu nie zadała łatwo o sobie zapomnieć de- 
weloperowi. Przed rozpoczęciem prac na jego zlecenie przez kilka lat 
w Forcie Piłsudskiego pracowali saperzy. Usunęli... kilkadziesiąt tysię- 
cy bomb, granatów i flar.

KORZENIE MOKOTOWA: NISZCZEJĄCA FORTYFIKACJA 
ZYSKA NOWE ŻYCIE

FORT PIŁSUDSKIEGO: 
OD TWIERDZY DO 
LUKSUSOWYCH 
APARTAMENTÓW

Hubert Habrat

Fort Piłsudskiego
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 Sprzedam nowe, gustownie 
urządzone 72 m² trzypokojowe 
mieszkanie przy ul. św. Bonifacego 
66  wraz  z dwoma  miejscami 
postojowymi. Kontakt: 667 033 829.

  Sprzedam mieszkanie własno- 
ściowe, 1-pok., po remoncie. Stegny, 
blisko ul. św. Bonifacego. Plus 
piwnica. Cena 250 tys zł. Agencjom 
dziękuję. Dostępne od 2 stycznia. 
Tel. 507 264 109.

  Sprzedam 3-pokojowe miesz- 
kanie 47 m² na Sadybie lub zamienię 
na większe. Po remoncie, wysoki 
standard, 2 miejsca postojowe, 
piwnica, balkon. Tel. 605 22 00 64.

  Do wynajęcia miejsce postojowe 
w garażu podziemnym przy ul. 
Konstancińskiej, przy Sadybie Best 
Mall. Tel. 736 828 995.

  Wynajmę miejsce postojowe w 
garażu przy ul. Egejskiej 15. Kontakt: 
695 191 335.

  Działka budowlana 1602 m²                
w osiedlu domków jednorodzinnych 
Krupia Wólka 3 km za Zalesiem 
Górnym. Doprowadzona woda i 
energia elektryczna z przydziałem 
mocy. Sprzedam bezpośrednio. Tel. 
600 765 217, 500 466 283.

  Sprzedam działkę rekreacyjną 
1500 m² wraz z domem (ca. 100 m²,  
kuchnia, łazienka, 3 pokoje, garaż 
teren zagospodarowany). Nierucho - 
mość w odległości 45 km od Wa-wy, 
kierunek Puławy. Tel.501 077 802.

  Działka budowlana 5000 m² za 
Zalesiem Dolnym, pilnie do 
sprzedania, tel. 604 135 178.

 Remontujesz mieszkanie? Po- 
radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 
godzinowe. Tel. 603 674 590. 

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

   A-Z remonty. Osobiście, 
solidnie, TANIO! Cyklinowanie, 
gładź gipsowa, malowanie, glazura, 
terakota, hydraulika, elektryka, itp. 
Tel. 793 97 44 81.
Usługi remontowe i wykończe- 

niowe: glazura, terakota, malowa- 
nie, gładź, hydraulika, elektryka, 

szafy wnękowe, meble kuchenne, 
panele. Solidnie. Tel. 534 171 786.

  Usługi remontowe, glazura, 
terakota, hydraulika, kompleksowo. 
Tel. 602 378 608. 

  Profesjonalne pranie dywanów            
i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw wykładziny lub dywanu. 
Gwarantujemy zadowolenie i miłą 
obsługę. Tel. 577 305 175. 

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

  Złota rączka. Staszek, tel. 572 
791 355. Usuwanie usterek: hydra- 
ulicznych (w tym udrażnianie), 
elektrycz. i inne prace techniczne.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje. Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ZŁOTA RĄCZKA - drobne usługi      
i pomoc sąsiedzka, naprawy, wymia- 
ny, montaże, hydraulika, elektryka, 
elektryka, ślusarskie… Zadzwoń, 
zapytaj, na pewno pomogę. Tel. 508 
27 67 68.

  Usługi hydrauliczne - pełen 
zakres. Uprawnienia gazowe.                
Tel. 883 699 907.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników, żaluzji, rolet, mos- 
kitier, plis, zabezpieczeń do okien, 
ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 296 06 96.

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02, 22 618 18 26, 
502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 

młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

  ANGIELSKI u doświadczonej 
nauczycielki na różnych poziomach 
zaawansowania - dzieci, młodzież, 
dorośli. Własne materiały.                          
Z dojazdem lub bez. Tel. 507 748 
146 lub 690 926 960.

 Indywidualne lekcje języka 
angielskiego dla dzieci do 14 lat. 
Mówimy po angielsku od razu, bez 
względu na zakres słownictwa. 
Pierwsza lekcja gratis! Ceny od 35 zł. 
Małgorzata. Tel. 531 99 89 44.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podst., gimnazjum, liceum, technikum, 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

   Młoda i miła  nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje. Tel. 603 
229 866.

  Boli Cię kręgosłup, kolana? 
Myślisz, że w Twoim wieku już nic 
nie da się zrobić? Przyjdź do nas, na 
gimnastykę Małgosi z seniorami. 
Odżyjesz w przyjaznym towarzyst- 
wie. Szkoła Integracyjna ul. 
Bonifacego 10. tel. 694 558 700.

 Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

 PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii     
i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, 
przemocy, zaburzeń odżywiania 
i nastroju, pocz. własnej wartości, 
probl. wychowawczych. Sadyba,       
tel. 608 222 000.

 Psycholog dziecięcy z 25-letnim 
doświadczeniem. Konsultacje, 
diagnoza, terapia dzieci 3-10 lat, 
porady, psychoedukacja dla 
rodziców. Sadyba, tel.539 605 458.

  Jeśli Twój bliski potrzebuje 
opiekunki - zadzwoń: 730 344 341. 
Pomagamy ludziom starszym                      
i chorym. 

  Fizjoterapeutka z doświadcze- 
niem w pracy z pacjentem geria- 
trycznym podejmie się rehabilitacji 
domowej, ogólnokondycyjnej, po 

urazach, w chorobach neuro- 
degeneracyjnych. Tel. 603679091.

 Pielęgniarka chętnie i tanio 
zaopiekuje się 2-3 razy w tygodniu  
starszą panią lub na Stegnach. 
Zakupy, pomoc domowa, 
towarzystwo i wsparcie. Kontakt: 
792 252 922. 

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Serwis komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

 STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
uzji 5 zł/szt. Gwarantujemy zadowo- 
lenie i miłą obsługę. Tel. 577 305 175. 

  SKLEP  OGRODNICZO-DROGE- 
RYJNY zaprasza przez cały rok. Pn-pt. 
10-18, sob. 10-13. Czerniakowska 
32 nr 3 - pawilon obok placu zabaw.  

  KRAMP-PEST Deratyzacja, de- 
zynsekcja, dezynfekcja, zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com

  ZŁOTO-SREBRO-WYRÓB-
-NAPRAWA-SPRZEDAŻ. Tel. 
601 736 815, ul.Barcelońska 1.

 RADCA PRAWNY - rozwody, spad- 
ki, umowy (w tym kredyty frankowe), 
odszkodowania, windykacje, pełna 
obsługa przedsiębiorców.                          
Tel. 690 876 653.

 Kolekcjoner poszukuje prospek- 
tów samochodowych, Matchboxów 
oraz komiksów z PRL. Tel. 600 354 
997, e-mail: zanbaq@wp.pl.

 Kolekcjoner i pasjonat starych 
zegarków ręcznie nakręcanych 
poszukuje do kupna czasomierzy 
różnych marek. Tel. 662 050 095. 

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  692 675 633  podając w wiadomości treść oraz 
imię  i nazwisko. Materiały  do następnego wydania przyjmowane są       
do 10 lutego 2018.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE

OGŁOSZENIA DROBNE

REKLAMA W M6 
JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 
DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ NA DOLNYM 

MOKOTOWIE. 
m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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Apetyt na Aktywność dla seniorów          
i dla dzieci
     Wycieczka na południe Włoch, spływ kajakowy Świdrem, letnia kolonia dla dzieci, a także 
wspólne wyjścia na wystawy do galerii – stowarzyszenie Apetyt na Aktywność oferuje 
coraz szerszą paletę atrakcji dla mieszkańców Stegien i nie tylko.
   W mijającym roku z myślą o najmłodszych zorganizowaliśmy zimowisko w Zakopa- 
nem, wycieczkę autokarową z okazji Dnia Dziecka do Parku Dinozaurów w Bałtowie oraz 
kolonie letnie w Lidzbarku Welskim, w której udział wzięło 49 dzieci. Z kolei mikołajkową 
atrakcją dla dzieci była autokarowa wyprawa do piernikarni w Toruniu na własnoręczny 
wyrób pierników choinkowych w  scenerii średniowiecznej manufaktury.
    Starsi amatorzy podróży mieli możliwość wziąć udział w wiosennym wypadzie samolo- 
tem w okolice Bari i Neapolu, a jesienią w autokarowej wycieczce mniej utartymi szlakami 
Słowacji i Węgier. Tradycyjnie odbywają się cykliczne spotkania z  podróżującymi etno- 
grafami oraz jednodniowe wycieczki z cyklu „Pałace i dwory nie tylko Mazowsza”. Na 
miejscu w Warszawie obejrzeliśmy zaś dwie ciekawe wystawy „Beksiński mało znany” oraz „Dali kontra Warhol”. 
   W tym sezonie dzięki dofinansowaniu z Biura Sportu m.st. Warszawy, poza standardowymi zajęciami, zorganizowaliśmy spływ kajakowy na 
trudnej trasie Świder-Wisła. Udział wzięło 26 osób. Ponadto w ramach projektu odbyła się ciekawa prelekcja lekarska na temat dobroczynnych 
skutków wysiłku fizycznego. Zwieńczeniem  było ognisko w Parku Kultury w Powsinie. 
    W 2018 roku ferie zimowe spędzimy znów na nartach, a wakacje na koloniach w górach - w Gródku nad Dunajcem. Na kwiecień zaplanowana 
jest samolotowa wycieczka do Armenii, a jesienią autokarowa do Kotliny Kłodzkiej. Ponadto kontynuowane będą stałe zajęcia, spotkania, wy- 
cieczki okolicznościowe i cykliczne. 
    Zapraszamy też do uczestnictwa w naszych zajęciach - np. w gimnastyce dla pań na siłowni na przyrządach sportowo-rehabilitacyjnych w go- 
dzinach rannych i wieczornych. Informacje pod telefonem 601 736 573.

Elżbieta Wróblewska, Stowarzyszenie Apetyt na Aktywność

   Grudzień, jak co roku, w ośrodku przy Korczyńskiej obfituje         
w wydarzenia związane z dniem św. Mikołajem i świętami Bożego 
Narodzenia. W ostatnich dniach odbyły się, m.in. spotkanie z św. 
Mikołajem i impreza choinkowa, warsztaty bożonarodzeniowe 
oraz koncerty kolęd.
    Święty Mikołaj zawitał na Korczyńską w samo południe w sobo- 
tę 16 grudnia. Gromadnie oczekiwali na niego najmłodsi wraz     
z rodzicami. Spotkanie było częścią przedświątecznej imprezy 
choinkowej: oprócz tego odbył się występ Śnieżynki, liczne za- 
bawy, konkursy i mikołajkowe niespodzianki.
   Początek sezonu świątecznego w OEK „Sadyba” miał jednak 
miejsce już 7 grudnia. Podczas bożonarodzeniowych warszta- 
tów rękodzielniczych odbyło się wspólne ubieranie choinki. Moż- 
na też było wykonać niepowtarzalną ozdobę świąteczną. Z my- 
ślą o najmłodszych zorganizowano koncert kolęd w języku pol- 
skim i angielskim w wykonaniu dzieci z przedszkola kanadyj- 
skiego pt. „Choinka i liść klonu. Polsko-kanadyjskie kolędowa- 
nie”. Koncert odbył się 12 grudnia. Zaś w piątek 15 grudnia w OEK  
„Sadyba” zjawili się artyści z Autorskiego Teatru Poetyckiego            
i  wykonali spektakl „Hej kolęda, kolęda”.

Św. Mikołaj i kolędowanie
w OEK „Sadyba”

    Nie było lekko. Nieśmiałe próby działalności rozpoczęliśmy 4 stycz- 
nia 2017 roku a dopiero w marcu uzyskaliśmy rejestrację a zatem               
o finansach na ten rok nie było co marzyć. Pomagała nam i pomaga 
administracja osiedla Stegny Południe przy akceptacji Rady Osiedla, 
pomógł nam też udział w Partnerstwie Nasze Stegny.
     Przez cały rok coraz prężniej działał Klub Seniora Optymiści. Oprócz 
co środowych spotkań klub nawiązał współpracę z przedszkolem nr 
325 na Kaspijskiej. W jej ramach przedszkolaki występują dla seniorów 
na Barcelońskiej (występ Wielkanocny i Jesienne muzykowanie),                  
a seniorzy chodzą do przedszkola czytać dzieciom. Raz w tygodniu 
odbywają się  zajęcia brydżowe. Wszyscy chętni mają okazję doskona- 
lenia swoich umiejętności podczas wspólnych rozgrywek oraz zajęć 
brydżowych prowadzonych przez arcymistrza brydżowego  Jana 
Chodorowskiego.
    W ofercie OKAS jest też coś dla ciała - dwa razy w tygodniu (wtorki 
oraz piątki) odbywają się zajęcia gimnastyki dla seniorów, a we 
wtorkowe wieczory taniec dla pań.
   Dzieci i młodzież mogą skorzystać w OKAS z zajęć baletowych, zajęć 
plastycznych, Klubu Malucha na poduchach. Prowadzimy również 
zajęcia z gry na pianinie, skrzypcach i śpiewu. Od połowy roku działa 
u nas również Suzuki Flute Orchestra (młodzieżowa orkiestra fletowa), 
która uświetnia nasze imprezy.
   Przez cały rok zorganizowaliśmy również szereg imprez. Wśród nich 
dzień sąsiada, dzień seniora, Andrzejki, osiedlowy festyn z okazji 
Dnia Dziecka, oraz codzienne wakacyjne zajęcia dla dzieci. Odbyły się 
także liczne warsztaty: międzypokoleniowe warsztaty lepienia z gliny, 
warsztaty z batiku i farbowania tkanin,  programowania dla dzieci, 
szydełkowania, czy seria tygodniowych warsztatów survivalowych. 
Rok kończymy  Wigilią  dla seniorów i osiedlowym ubieraniem choinki.   
Tyle w tym roku. W przyszłym roku w związku z wygranymi projektami 
z Budżetu Partycypacyjnego planujemy zajęcia z nordic walking, tańce 
dla seniorów, kolejne spotkania z podróżnikami i cykl koncertów 
kameralnych dla dorosłych i dzieci oraz zajęcia komputerowe.

Krystyna Domalewska, Beata Owczarek 
Ośrodek Kultury Aktywne Stegny

PIERWSZY ROCZEK OKAS

W Budapeszcie.
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